
Op bladzijde 8 en 9 van deze krant wordt ingegaan op de
plannen van de Pieterskerk voor de aanleg van een kelder.
Hier treft u een zijaanzicht van deze mogelijke uitbreiding.

Twintig jaar wijkvereniging

Op 1 juni aanstaande viert de Vereniging voor Pieters- en
Academiewijk en Levendaal-West haar twintigjarig bestaan.
Deze aflevering van de Hart van de Stadkrant staat in het
teken van dat jubileum. Zoals in een tw in t ig jaar durende
betrekking of relatie, is de tijdsduur op zich geen verdienste.
Het gaat erom wa t in die tijd is gepresteerd en bereikt. Deze
krant geeft daarom een impressie van w a t de inzet van de
diverse vrijwilligers in en om het verenigingsbestuur is ge‑
weest en wa t zij zoal met hun inspanningen hebben bereikt.

Ik gebruik bewust de termen “jubileum” en “vieren”. Daarmee
geef ik aan dat de inspanningen van bestuursleden en andere
vrijwilligers de afgelopen twee decennia hebben geleid t o t
resultaten waarop zij t rots mogen zijn. Dat geldt zowel voor
wa t zij hebben helpen genezen als helpen voorkomen. Ik durf
te stellen dat de subsidies, contributies en donaties over het
geheel genomen goed besteed zijn.

Door subsidies te verstrekken aan wijkverenigingen als de
onze, toont de gemeente daarvan een toegevoegde waarde te
verwachten voor de bewoners, ten opzichte van haar eigen
diensten. Niet verwonderlijk, wan t branches die deels belan‑
gen hebben die conflicteren me t die van omwonenden, vereni‑
gen zich ook, bijvoorbeeld winkeliers en horeca-ondernemers.
De gemeente heeft belang bij goed tegenspel van beide kan‑
ten. Overigens zijn lang niet alle belangen tegengesteld.

Wat beweegt vrijwilligers om zich in te spannen voor een
wijkvereniging? Degenen die dat goed uitkomt denken graag
dat zij daarmee in het nieuws willen komen, dat zij zich anders
zouden vervelen, dat zij graag zeuren in de wijkkrant, e tc . Uit
ervaring kan ik dat weerleggen: me t de mees te inspanningen
word je niet bekend, ze hebben al weinig vrije tijd en ze willen
geen zeurkrant samenstellen.
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Pas als er flinke belangentegenstellingen in het
geding zijn, zoals recent rondom nachtelijk
lawaai en onveiligheid, haal je veel publiciteit.
Maar dan vergt het ook grote inspanningen in
vrije tijd om de druk en invloed van professione‑
le tegenspelers succesvol te kunnen weerstaan.
Toch kan het allemaal de moeite waard zijn: je
kan aan de kaak stellen dat vrijheid voor de ene
groep t e n koste gaat van de andere, je komt in
kringen en situaties waar je anders niet zou
komen. Het is ook maar af en toe hectisch.

Daarom maak ik hier meteen nog maar eens van
de gelegenheid gebruik om u te interesseren
voor bijdragen aan het werk van de jubilerende
wijkvereniging. Dat verplicht t o t niets. Het kan
bijvoorbeeld eens een aardig stukje zijn in de
wijkkrant of tijdelijke steun bij een andere activi‑
teit.

Rest mij hier u verder veel leesplezier toe te
wensen m e t deze jubileumkrant.

Hans van Gelderen, voorzitter

Feestprogramma op zaterdag 1 juni

12.50 voorbezichtiging van het nieuw te ope‑
nen MODELBOUWMUSEUM in de
Kweekschool voor de Zeevaart

13.30 vertrek wandeling (volgeboekt)

15.00 speciale boottocht door de binnenstad
(volgeboekt)

16.00 feestelijke slot van de jubileumviering in
Ars Aemula Naturae Pieterskerkgracht 9

korte FEESTELIJKE EXTRA ALGEMENE
LEDENVERGADERING

Aansluitend is er in Ars een receptie ter
gelegenheid van dit 20-jarig Jubi leum,
tevens het afscheid van Jo erri
als bestuurslid. Eenieder is hier van harte
welkom.

De deelnemers aan wandeling en boottocht
hebben hierover per post nadere mededelingen
ontvangen.

Nadere info bij Yvonne van Deutekom (tel.
5 1 2 2 9 7 5 ) of Laurens Schrijnen (tel. 5 1 2 4 9 4 5 ) .
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Telefoonnummers Milieu en Beheer Het theehuis Twintig jaar terugbladeren 

De belangrijkste telefoonnummers van de Dienst 
Milieu en Beheer in onze wijk zijn: 

Wijkbeheer stadsdeel midden 
Voor de veegdienst, (dus ook voor zwerfvuil) 
onderhoud speel- en groenvoorzieningen (ook 
bomen), kleinschalig straatwerk, onderhoud aan 
straatmeubiliar zoals banken enzovoort belt u de 
buurtconciërge 5167646 

Milieuklachtentelefoon 
reinigingspolitie: 

Afvalverwerking 
Volle glas- en papiercontainers: 

Grofvuillijn 
Voor het maken van een afspraak: 

5167560 

5252134 

5226533 

Vuilniszakken 
Pas 's-morgens op de ophaaldag buitenzetten. 
De zakken kunnen dan 's-nachts niet kapotge- 
trapt worden. Dat scheelt echt heel veel zwerf- 
vuil. De vuilnisophaaldagen in de wijk zijn: dins- 
dag en vrijdag! 

Alleen tussen Galgewater en Doelensteeg: 
maandag en donderdag. 

Misschien kunt u de poster op blz. 4} op een 
creatieve plaats hangen. 

Water 
Geeft u de plantenbakken in de wijk in deze 
droge tijden zo nu en dan eens een emmertje 
water. Het liefst uit gracht op sloot. 

In eerder verschenen wijkkranten hebben wij u 
op de hoogte gehouden van de ontwikkelingen 
omtrent het theehuis bij het Van der Werffpark. 
In eerste instantie (onder de kop "Van Theehuis 
naar Visrestaurant?) over de overwegingen van 
de toenmalige eigenaar het theepaviljoen in 
zuidwaartse richting ui te breiden. In october 
1995 berichtten wij u dat het theehuis bij de 
herinrichting van de Doezastraat aan de zuidzij- 
de van een terras was voorzien, waarbij we 
opmerkten dat dat om uiteenlopende redenen 
"zo gek nog niet is". 

Inmiddels is het theehuis dit voorjaar van eige- 
naar gewisseld. Door een grote schoonmaakac- 
tie van binnen en van buiten werd mij duidelijk 
dat er "een frisse wind" aan het waaien was en 
ben ik zo vrij geweest kennis te gaan maken 
met de nieuwe eigenaar. Deze deelde mij desge- 
vraagd mee dat hij geen uitbreidingsplannen 
heeft en het paviljoen wil benutten waarvoor 
het bestemd is, namelijk een prettige uitspan- 
ning (op een goede locatie) voor buurtbewoners 
en toeristen. Ik wens hem veel succes én een 
zonnige zomer, dan zal hem dat zeker lukken. 

Yvonne van Deutekom 

HART VAN DE 
S9pg 10r 

• Huizen • Flats • Taxaties Beëdigd Taxateur 
Bemiddeling blj aan-/verkoop, Bi] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g • Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonlijke omstandigheden 
optimale kans om snel te slagen. aangepaste hypotheek ls erg belangrijk. 

• Beheer Huur Incasso •Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
al of niet gemeubileerd of gestoffeerd. Auto's, Pensloenen, 

Levensverzekeringen enz. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 

RIJSTT Af ELEN IN 
INDONESISCH RESTAURAN~ 

0333 SIR 
AN AK BANDUNG 
EIEISER 

Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 24A, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 53 03 

Terugbladerend in de oude wijkkranten, (ze zijn 
er allemaal nog!), kom je dingen tegen die welis- 
waar niet van levensbelang waren, maar die 
toch iets van nostalgie oproepen. Elders in dit 
jubileumnummer vindt u twee pagina's over 
meer of minder geslaagde bouwprojecten. In dit 
artikel worden zo maar willekeurig (nou ja) 
enkele zaken genoemd die gespeeld hebben. Zo 
stond er in de wijkkrant nr 14 van april 1978 al 
een artikel over het dreigende vertrek van de 
brandweer uit de binnenstad. Dat vertrek be- 
zorgde het bestuur de nodige angst. Er waren 
destijds in korte tijd nogal wat branden: Dief- 
steeg, Bakkersteeg, Molensteeg, Augustinus en 
op de Mare. Men was bang dat de brandweer 
niet snel genoeg in de binnenstad zou zijn als er 
wat gebeurde. 

Achttien (!) jaar later, in wijkkrant nr. 72 de- 
cember '94, is er nog steeds sprake van een 
spoedig vertrek van de brandweer van de Lan- 
gebrug. Laurens Schrijnen en ondergetekende 
hebben toen een gesprek gehad met de plaats- 
vervangend commandant Hans Baardscheer van 
de Leidse en inmiddels ook regionale brand- 
weer. De kernvraag was: wordt het niet onveili- 
ger in onze wijk? Baardscheer gaf zonder dralen 
zijn genuanceerde antwoord: de veiligheid in de 
hele binnenstad zal beter gewaarborgd zijn en in 
de Pieters- en Academiewijk zal de geldende 
brandweernorm zeker gehaald blijven worden. 
Voor de oude stadswijken ligt de norm op 6 
minuten, Binnen deze tijd dient de eerste tank- 
autospuit ter plaatse te zijn. 

Leids wapen 
Bij het tienjarig bestaan van de wijkvereniging in 
1986 besloot het bestuur geen feest te organi- 
seren, maar om iets tastbaars ter verfraaiing 
van de wijk neer te zetten. Gezien het 100-jarig 
bestaan van de 3 October Vereeniging bood het 
bestuur een bloemen- en planten mozaïek aan in 
de vorm van het Leidse wapen onder aan het 
monument in het Van der Werfpark. De Ge- 
meente aanvaardde dit aanbod graag en beloof- 
de het jaarlijkse onderhoud voor zijn rekening te 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen 

Poensiekunst 

nemen. Tijdens de Taptoe op 2 oktober 1986 
werd het mozaïek aan de Gemeente en de 3 
October Vereeniging aangeboden. De gemeente 
komt haar belofte van jaarlijks onderhoud nog 
steeds getrouw na. 

Exposities 
Het tyyaalfgneenhalf-jarig bestaan werd in 1 989 
wel gevierd. Met een feestavond in de Pieters- 
kerk op 28 april, het Koninginnedag-concert op 
de 30e en met vijf verschillende exposities in de 
Pieterskerk. De expositie over 12% jaar bou- 
wen en restaureren werd ingericht door de 
gemeente. Aan het reilen en zeilen van de wijk- 
vereniging werd aandacht besteed door middel 
van brieven, foto's en wijkkranten uit het ver- 
enigingsarchief. De derde expositie had betrek- 
king op de Pieters kerk zelf, waarvoor het mate- 
riaal voornamelijk door het gemeentearchief ter 
beschikking werd gesteld. Van het museum Het 
Catherijneconvent in Utrecht kregen we onder 
meer het portret van de laatste pastoor van de 
Pieterskerk in bruikleen. De laatste expositie 
behelsde een verzameling miniatuurkostuums 
van mevr. Lammers, die eerder in het Textiel- 
museum in Tilburg tentoongesteld geweest zijn. 
Belangrijk onderdeel van de feestavond was een 
show van historische kostuums uit de verzame- 
ling van mevr. de Lange-de Meijere uit Amers- 
foort. 

Pieterskerk 
Tenslotte nog iets geheel anders. De Lakenhal 
zocht destijds sponsors voor het restaureren 
van schilderijen, waar men zelf niet genoeg geld 
voor beschikbaar had. De wijkvereniging heeft 
toen het schilderij van de Pieterskerk met toren 
geadopteerd. Via een loterij in 1987 en diverse 
donaties werd een bedrag van f 6.000,-- inge- 
zameld. Weliswaar dekte dat niet geheel de 
totale kosten, maar directeur Wurfbain was 
niettemin zeer dankbaar. In de wijkkrant van 
december 1988 stond een samenvatting van 
het restauratieverslag. Sinds de herinrichting 
van de historische afdeling in de Lakenhal, die 
vorig jaar gereed kwam, is het schilderij daar 
weer te bewonderen. 

Joop Gerritsen 

AMBULANT 

SPECIAALZAAK VOOR 
THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN 
BANDAGES, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

Mevr. J.J. Dickhoff v.d. Linden 
Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak. 
Ooezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 



biz. 4 Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West. 1 juni 1976- 1 juni 1996. Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West. 1 juni 1976- 1 juni 1996. biz. 15 

Het verkeer vroeger en nu 

Het moest een stukje worden over het verkeer 
vanaf de jaren dat de wijkvereniging werd opge- 
richt. De redactie stelde mij een dikke stapel 
Hart van de Stad-kranten ter hand, van het 
eerste nummer in november 1974 tot het laat- 
ste, nummer 77,in april 1996. Alsjeblieft, leg 
de lezers maar eens uit wat er in die tussenlig- 
gende jaren op het gebied van het verkeer ge- 
beurd is. 
"De mooiste funktie van een wijk is de woon- 
funktie" (functie moest toen nog met een k). 
Met die woorden uit de mond van de kersverse 
wethouder Waal opende het eerste artikel van 
de eerste Hart van de Stad krant in november 
1974. En diezelfde wethouder zegt even verder- 
op in het gesprek dat Jan Doove met hem had: 
"Het moet natuurlijk normaal zijn, dat je naar de 
binnenstad gaat zonder auto." 
Zó normaal was dat in die tijd nog niet. De 
plannen om grachten te dempen en om kloeke 
autowegen aan te leggen dwars door de histori- 
sche binnenstad waren nog nauwelijks van de 
baan. Het verkeer nam toe, de binnenstad raak- 
te meer en meer verstopt. De Breestraat zou 
binnenkort afgesloten moeten worden voor de 
aanleg van een riool. De Pieterswijk vreesde de 
gevolgen: de wijk dreigde te veranderen in één 
sluiproute. Daar zou tijdig iets tegen onderno- 
men moeten worden. 

Afsluiting Breestraat 
Het nummer van mei 1976 opent met de kop: 
"Een wijkvereniging? Waarom?" De lezers wor- 
den uitgenodigd op 2 juni de vlag uit te steken 
omdat er een echte wijkvereniging is opgericht. 
Augustus 1976: De gemeente heeft net een 
rehabilitatieplan (plan voor grootscheepse res- 
tauratie en vernieuwing) voor de Pieterswijk 
gepubliceerd, en er staat een verkeers- en ver- 
voerplan op stapel. En er ligt nog een voorstel 
om de Breestraat af te sluiten voor autoverkeer. 
Maar hoe doe je dat zonder dat de Pieterswijk 

"J. ZIERIKZEE" 
MAAT SCHOENMAKERIJ 

H. P H. NUSTELING 
BAKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

MELDPUNT 

DISC~ATiE 
Do wla us! 

071512 09 03 

het kind van de rekening wordt? 
September 1976: Er is een informatieavond 
geweest over de plannen voor de Breestraat 
(dat deden ze toen dus ook al). Een kritisch 
bestuurslid, L. Wiel houwer, geeft blijk van grote 
verontrusting: 
" ... Men voorziet een puinhoop. We hoeven 
maar te denken aan de Steenstraat met het 
busverkeer of de zogenaamde "promenade" op 
de Haarlemmerstraat. Ik raad u aan om daar 
eens met Uw ("U" schreef je toen nog met een 
hoofdletter) kinderen te gaan wandelen. Eigen- 
lijk raad ik U af op de Haarlemmerstraat te gaan 
wandelen, want U brengt Uzelf en Uw kinderen 
in levensgevaar. Het is een "promenade", maar 
het is ook een snelweg voor fietsers en brom- 
mers. Je valt over de ladende en lossende au- 
to's." Afgezien van die hoofdletter "U" had het 
ook nu nog geschreven kunnen worden. 
L. Wielhouwer voorziet dat Rapenburg en 
Noordeinde nog meer worden belast als de 
Breestraat wordt afgesloten. Over het Noordein- 
de: "... de stoepen zijn te smal en er staan 
constant auto's geparkeerd. Mensen moeten 
zich in doodsgevaar brengen om te kunnen 
lopen. Een moeder met een kinderwagen moet 
domweg over de rijweg gaan om haar doel te 
bereiken. Controle wordt NIET uitgeoefend. 
Bekeuringen worden NIET uitgedeeld. Bewoners 
worden NIET serieus genomen. Klachten? 
NOOIT van gehoord. Problemen? Problemen zijn 
in de ambtelijke registers NIET terug te vinden." 
Oude jaargangen van lang vergeten kranten 
brengen soms verrassend actueel nieuws. 

Politiek en plantkunde 
Februari 1977: een grote groep bewoners, 
waaronder een zekere Tj. van Rij, richt zich in 
een verontwaardigde brief tot het bestuur van 
de wijkvereniging. Het bestuur wordt verweten 
eerst accoord te zijn gegaan met de plannen 
voor een nieuwe riolering (die ligt er dus { op dat 
moment} nog steeds niet) en het afsluiten van 
een deel van de Breestraat, en die plannen nu 

é3$jk cara contores 
SCHOONHEIDSSALON 

8reestraat 71, 2311 CJ Leiden Tel. 071-5123519 
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8. Stand van zaken per aandachtsveld 
Verkeer en parkeren; 

- de voorzitter heeft namens de vereniging 
in het kader van de nota "Breestraat in 
Balans" tijdens het stadsgesprek over de 
herinrichting van de Breestraat en het 
verminderen van het busverkeer gewaar- 
schuwd voor illusies: niet voorspiegelen 
dat iets gedaan kan worden aan het 
verblijfsklimaat in de Breestraat zonder 
dat de consequenties elders daarvan 
buiten beschouwing blijven. Nadelen zijn 
niet op te vangen door ontbrekemgwaegen. 
De heer Wieles wijst op de verkeers- 
structuur en het bestaande circulatieplan. 
Er bestaat echter volgens de heer Van 
der Schaaf thans geen aandacht voor dit 
plan. Ook hij zegt dat er veel meer wen- 
sen zijn dan mogelijk uitvoerbaar. 
De heer Slot vraagt zich af hoe je het in 
je hoofd haalt om het openbaar vervoer 
terug te dringen. Handhaven van maatre- 
gelen is in Leiden altijd het probleem. De 
voorzitter zegt tenslotte dat de gemeente 
bij het Project Binnenste Beter wel ge- 
voelig is voor argumenten, zie de Doeza- 
straat, de Garenmarkt en de Nieuwsteeg. 

Bouwen, wonen, werken; 
- Gemeente-archief is bijna klaar 
- de invulling van het binnenterrein van het 

Groencomplex wordt binnenkort behan- 
deld door de Monumenten Beheerscom- 
missie. 
Pieterskerkgracht; volgens een van de 
aanwezigen kan de gemeente het bouw- 

) plan tegenhouden door de grond niet in 
erfpacht uit te geven. Dit wordt in twijfel 
getrokken. Het bestuur zal dit natrekken. 
plannen voor kelder bij de Pieterskerk; 
binnenkort komt er een info-avond voor 
omwonenden. Opgemerkt wordt dat 
rekening gehouden moet worden met de 
grondwaterstand tijdens de aanleg. 
De kerk is ook van plan de (kwetsbare) 
grafstenen in de vloer i.v.m. slijtage te 
verplaatsen naar de zijkanten/zijwanden. 
Details ontbreken nog. 

Leefmilieu; 
Horeca lawaai/overlast. De burgemeester 
is zijn belofte wat betreft De Grote Beer 
nog niet nagekomen. We wachten al 
sinds januari op antwoorden op vragen. 
De net verschenen Evenementennota 
maakt het de ondernemers wel erg ge- 
makkelijk, het belang van de bewoners 
sneeuwt onder. We zullen proberen met 

andere wijkverenigingen gezamenlijk 
druk uit te oefenen. Met name het losla- 
ten van eindtijden en geluidnormen· staat 
ons niet aan. De wijkvereniging is uitge- 
nodigd voor een stadsgesprek over dit 
onderwerp. 

- het gescheiden ophalen van vuil en GFT 
is nu ook in enkele delen van de binnen- 
stad begonnen. De aanwezigen klagen 
over- het vele vuil op straat en het slech- 
te opruimen daarvan door de gemeente. 
De wijkbeheerder mag volgens zeggen 
zelf geen kleine klusjes meer uitvoeren. 
Dat lijkt ons geen goede zaak. Enige 
remedie op dit moment is bellen naar het 
wijkbeheer. 

Veiligheid; 
Tijdens een bijeekomst van bewoners, 
wijkcomités en gemeente zijn klachten 
over het handhavingsbeleid van de politie 
geuit. Pieken in de onveiligheid blijken 
samen te vallen met late sluitingstijden 
van horeca in de wijk. De verantwoorde- 
lijke politiefunctionaris zegde een struc- 
tureel betere handhaving toe. 

9. Rondvraag 
Van Cruijsen: concentratie horeca neemt 
toe. Engelse Pub is aangekondigd als res- 
taurant, maar fungeert slechts als café. De 
bezoekers van de Harmonie geven overlast 
door fietsen en urineren op straat. Nexus 
probeert uit te breiden onder het mom van 
woonappartementen. Quintus komt er bij. 
Nieuw restaurant op Kort Rapenburg. Reëel 
gevaar dat er café's via de omweg van 
restaurant bijkomen. 
Mevr. Van Woerden vindt dat de glasbak op 
de Langebrug verplaatst moet worden. Ook 
moet er vaker geleegd worden. Het idee van 
het bestuur hieromtrent is niet gehonoreerd. 
Slot vindt dat bij vergunningen met aanpa- 
lende zaken rekening gehouden moet wor- 
den. Verder geeft hij de voorkeur aan één 
container met twee vakken voor het ge- 
scheiden ophalen. Ook moet er gelet wor- 
den op randvoorzieningen. 

10. Sluiting 
De voorzitter herinnert tot slot de aanwezi- 
gen aan het Koninginnedagconcert, dat 
weer op 30 april zal plaatsvinden onder 
auspiciën van de wijkvereniging op een 
podium in het Rapenburg. Hij sluit de verga- 
dering om 22.45 uur. 
uw inmiddels oud-secretaris: Joop Gerritsen 
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Verslag Algemene Ledenvergadering 
d.d. 16 april 1996 

1. Opening en mededelingen . 
De voorzitter opent de vergadering om 
20.30 uur. Aanwezig: tien leden + vier 
bestuursleden. Twee leden hebben gemeld 
niet aanwezig te kunnen zijn. De voorzitter 
merkt op het plezierig te vinden een aantal 
nieuwe gezichten te verwelkomen. 

2. Verslag Algemene Ledenvergadering d.d. 25 
april 1995, gepubliceerd in de Hart van de 
Stad Krant nr. 74 van juli 1995 
Het verslag wordt goedgekeurd. 

3. Ingekomen en uitgegane stukken . 
Wat betreft de belangrijke brieven in 1995 
wordt verwezen naar de in 1995 versche- 
nen wijkkranten en het Jaarverslag 1995 
(Hart van de Stad Krant nr. 77, april 1996). 

N.a.v. van een ingekomen brief inzake het 
verkrijgen van een parkeervergunning voor 
een niet-auto bezitter wordt uit de vergade- 
ring opgemerkt dat autobezitters van 65 jaar 
en ouder van de gemeente een aanbod 
hebben gekregen voor een eenmalige par- 
keerbijdrage à raison van 750 gulden. Dit 
betekent echter wel dat men geen vaste 
plaats krijgt. De animo lijkt niet groot. 

Mevr. Hendrikse, Vliet, die een brief aan het 
bestuur geschreven heeft over aan de ge- 
meente te stellen eisen inzake de herinrich- 
ting van de Vliet merkt op, dat speciaal 
gelet moet worden op scheuren in panden. 
Er zal actie ondernomen worden in die rich- 
ting. (zie o.a. biz. 17 van deze krant). 

4. Jaarverslag 1995 gepubliceerd in de Hart 
van de Stad Krant nr. 77 van april 1996 
Er zijn geen opmerkingen vanuit de vergade- 
ring. Het verslag wordt goedgekeurd. 

5. Financieel Jaarverslag 1995 
De penningmeester licht het financieel jaar- 
verslag dat aan de leden is gezonden, toe. 
De kwestie over de subsidie-terugvordering 
van de gemeente over de jaren 1992 en 
1993 is afgehandeld. De claim over 1992 
heeft de gemeente laten vervallen, die over 
1993 hebben we moeten voldoen. De heer 
Van Cruijsen merkt hierover op het belache- 
lijk te vinden, dat de gemeente zo laat af- 

komt met een terugvordering. Hij vindt dit 
onbehoorlijk bestuur. Het bestuur is het met 
spreker eens en heeft dat ook zo aan de 
gemeente gesteld. De kascommissie, be- 
staande uit mevr. C. de Groot-Biermasz en 
de heer J. Wieles, heeft de boeken in orde 
bevonden en stelt de vergadering voor de 
penningmeester te dechargeren. Aldus 
wordt besloten. De penningmeester deelt 
mee dat bericht is ontvangen, dat het voor- 
schotbedrag voor 1996 gebaseerd wordt op 
f 1 ,50 per ingeschreven bewoner. 

6. Begroting 1997 
De penningmeester geeft een toelichting op 
de begroting 1997. De aanwezigen gaan 
akkoord met deze begroting. 

7. Bestuurswisseling 
De secretaris, de heer J.J.M. Gerritsen, 
treedt af. Hij wordt door voorzitter en pen- 
ningmeester bedankt voor zijn inzet. De 
penningmeester overhandigt hem een fles 
wijn. Bij de viering van het 20-jarig bestaan 
op 1 juni a.s. zal er gelegenheid zijn voor de 
leden hem persoonlijk de hand te drukken. 
Door het aftreden van de secretaris zijn er 
drie vacatures (er kunnen maximaal zeven 
bestuursleden zijn). De voorzitter stelt de 
vergadering voor de heren R. (Rob) Olivier 
en C. (Coert) van der Schaaf te benoemen 
als nieuw bestuurslid. De heer Van der 
Schaaf, milieu-deskundige, is geen onbeken- 
de voor de vereniging: hij is eerder penning- 
meester geweest. De heer Olivier, die door 
verblijf buitenslands verhinderd is de verga- 
dering bij te wonen, heeft zich geruime tijd 
geleden aangemeld als kandidaatslid en 
heeft als zodanig al enige tijd meegedraaid 
in het bestuur. Ook hij beschikt over be- 
stuurlijke ervaring. Beiden worden bij accla- 
matie benoemd. 

Er is nog een derde kandidaat, waarmee al 
overleg gaande is omtrent het vervullen van 
de derde vacature. Niet duidelijk is, of deze 
kandidaat al een beslissing genomen heeft. 
De heer Slot, van de Langebrug, verklaart 
tijdens de vergadering zich- bereid zitting te 
nemen in het bestuur. Besloten wordt eerst 
de vrouwelijke kandidaat naar haar beslis- 
sing te vragen. Zegt zij nee, dan zal de heer 
Slot de functie gaan vervullen. 

) 

plotseling fel te bestrijden. Zijn er soms partijpo- 
litieke belangen in het spel? Het bestuur wordt 
gesommeerd de demokratie te respecteren en 
over deze kwestie een ledenvergadering bijeen 
te roepen. Het bestuur antwoordt met een brief 
die niet minder dan tien bladzijden lang is. In 
een '.'Ten Geleide" bij hetzelfde nummer roept 
een energiek ogende voorzitter R.J. van 
Cruijsen, de leden op deel te nemen aan de 
ledenvergadering op 15 maart "om 19.30 pre- 
cies, waarna om 21 uur de dia's vertoond wor- 
den van de Kon. Ned. Ver. van Plant en Tuin- 
bouw." Of op die vergadering naast plantkundi- 
ge zaken ook de Breestraatproblemen aan de 
orde zijn gekomen weten we helaas niet. 
April 1977: In de wijkkrant worden twee ver- 
keers-plannen voor de Pieterswijk besproken, 
één van de gemeente en één van de wijk. Het 
plan van de wijk, zeer kundig en gedetailleerd 
gepresenteerd door F. Mulder, lijkt het gewon- 
nen te hebben, afgaande op de situatie die 
sindsdien gerealiseerd is. 
Precies een jaar later, april 1978, verschijnt in 
de wijkkrant een weldoortimmerde beschouwing 
over de verkeersstromen in de wijk, namens 
"het werkgroepje verkeer" geschreven door Tj. 
van Rij. Er staat onder meer in: het verkeer dat 
niet perse in de binnenstad hoeft te zijn wordt 
er nog te weinig omheen geleid; waarom wor- 
den er alleen parkeergarages gepland aan de 
noord- en oostkant van de stad, niet in het 
westen (terrein van de witte-poortkazerne!); het 
Noordeinde wordt nu al te zwaar belast, het 
binnenkomende verkeer zou via dr. Lelylaan en 
het station moeten worden geleid. 

)Zo was het dus ongeveer twintig jaar geleden. 

En nu? 
Nog steeds worden onze wijkkranten gevuld 
met plannen voor promenades in de Breestraat, 
een autoluwe binnenstad, gebrekkige controle 
door de politie, veel verkeer- en parkeerellende. 
Je zou bijna denken: al die inspraak, al die plan- 
nen die grotendeels zijn blijven hangen in het 

luchtledige, al dat gepraat, heeft het wel iets 
opgeleverd? 

Toch wel, lezer. Wie 20 jaar geleden over de 
Breestraat wandelde ergerde zich niet alleen 
aan lange rijen autobussen en onverantwoorde- 
lijk racende brommers, maar hij/zij liep constant 
in de uitlaatgassen van een permanente file van 
auto's. In de Pieters- en Academiewijk is veel 
minder doorgaand sluipverkeer dan vroeger, al 
worden sommige straten nog onveilig gemaakt 
door hardrijdende auto's tegen de voorgeschre- 
ven rijrichting in. Het Rapenburg is aan beide 
zijden ontoegankelijk voor doorgaand verkeer, je 
kunt er echt wandelen. Het Gerecht is autovrij, 
een monumentaal, prachtig rustpunt waar het 
goed toeven is voor bewoners, bezoekers en 
toeristen. De parkeersituatie voor bewoners is 
nog verre van ideaal. Maar door de invoering 
van het parkeerrestrictie-systeem zijn de ver- 
gunninghouders toch zekerder van een parkeer- 
plaats dan vroeger. En - minstens even belang- 
rijk - er is minder 'parkeerplaatszoekverkeer' in 
de wijk dan vroeger, je kunt er weer ademha- 
len. 

Joep Creyghton 

Oproep! 

De stichting 
nationale col- 
lecte voor 
mensen met 
een verstande- 
lijke handicap 
(NKGG) houdt << 
jaarlijks een 
collecte. In 1996 is dat in de week van 7 t/m 
12 oktober. Ook in onze wijk worden daartoe 
collectanten gezocht. Maar de NKGG zoekt ook 
nog een coördinator, en medewerking bij het 
vinden van collectanten. 
Wie wil de NKGG helpen? Hun telefoonnummer 
is: 030-2363777. 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
Sanders Wijnhuis - Doezastraat 12 

>> au fin bec << 
FIRMA DE GEUS 

Special/telten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetart/kelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 

tkkh.is 
breestraat 116 leiden tel. 5121 O 05 
off. dealer arabia alessi stelton 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 22 13 
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20 jaar bouwen in de wijk 

In de loop van 20 jaar wijkvereniging zijn er de 
nodige bouwplannen geweest. Sommigen lever- 
den geen bezwaren op. Anderen daarentegen 
kosten veel inzet van bestuur en bewoners om 
de zaak tegen te houden of op zijn minst kleiner 
in omvang te krijgen. 
Soms lukte dat, soms ook niet. Hieronder vol- 
gen enkele voorbeelden uit het niet zo recente 
verleden van de wijkvereniging. 

Openbare basisschool 
In 1983 kwam de gemeente met een wijziging 
van het bestemmingsplan Levendaal-west om 
de bouw van een openbare basisschool en 
kantoren op de Garenmarkt mogelijk te maken. 
De oorspronkelijke bestemming van de Garen- 
markt was parkeerplaats. Na het gereedkomen 
van de Sanders parkeergarage konden de plaat- 
sen opgeheven worden. Het plein was bedoeld 
als open ruimte of b.v. park. 
De meningen over de bebouwing van de Garen- 
markt waren sterk verdeeld. Gezien het grote 
aantal bezwaarschriften zocht de gemeente 
naar een alternatieve plek. Ze vond die op het 
braakliggende terrein van het voormalige druk- 
kerijcomplex Sijthoff aan de Vliet/Molensteeg. 
Ook hiervoor diende het bestemmingsplan aan- 
gepast te worden want er lag grotendeels een 
woonbestemming op dit terrein. De school 
diende aan de Vliet te komen, aan de Molen- 
steeg waren woningen gedacht. Het bestuur 
van de wijkvereniging had op zich geen bezwaar 
tegen de wijziging van het bestemmingsplan. 
Tegen het uiterlijk van de school bestonden 
echter wel degelijk bezwaren. De gemeente 
heeft uiteindelijk die bezwaren naast zich neer- 
gelegd en het resultaat staat er sinds 1986. 
Citaat uit wijkkrant 31 (september '81) van de 
voorzitter R.J. van Cruijsen: 
"Het is zolangzamerhand wel duidelijk dat alles 
geregeld wordt tegen de wensen van de bevol- 
king en dus de bewoners in. Argumenten gelden 
niet, want de diverse instanties die zulks moe- 
ten beoordelen, bestempelen de mensen als 
ondeskundig en zijn er alleen om zichzelf eer te 
bewijzen. De politiek bedient zich van juridische 

haarkloverijen om zijn zin door te drijven. Dag 
Bestemmingsplan, dag Beschermd Stadsge- 
zicht, dag bewoners: bestemmingsplannen, 
stadsgezichten en allerlei andere bepalingen 
gelden slechts voor U. Overheden weten ze aan 
hun laars te lappen." 
Nog een citaat, ditmaal uit het ontwerp bestem- 
mingsplan Leiden-Academiewijk, het hoofdstuk 
Stedebouwkundige structuur: "Stedebouwkun- 
dig gezien is het plangebied nog vrijwel onge- 
schonden. Het Rapenburg en de Vliet fungeren 
duidelijk als hoofdgrachten .... De waardevolle 
ruimten worden in eerste instantie gevormd 
door het Rapenburg en de Vliet" 

C & A aan de Breestraat/Langebrug 
In een van de eerste wijkkranten (nr.4 jan.'76), 
toen nog uitgebracht door het wijkcomité, 
stond al een uitgebreid verhaal over de bouw- 
plannen van C & A. In wijkkrant nr. 16 (dec.78- 
jan. 79) kwamen de nieuwbouwplannen op- 
nieuw ter sprake. Er dienden een groot aantal 
panden te wijken voor een grootschalige nieuw- 
bouw. Eén van die panden was het Hof van 
Holiand (Breestraat 127). Ook de koetshuizen 
op de Langebrug zouden hiervoor dienen te 
sneuvelen, evenals enkele monumentale bomen 
op het binnenterrein. C & A had in de jaren 
daarvoor langzamerhand allerlei panden opge- 
kocht. De wijkvereniging heeft, evenals het 
wijkcomité, van meet af aan tegen deze plan- 
nen bezwaren gehad, omdat het een ongewens- 
te uitbreiding van het kernwinkelgebied zou zijn 
met nodeloze opoffering van monumentale 
panden. De Raad van State is zelfs accoord 
gegaan met een sloopvergunning voor het Hof 
van Holland. Gelukkig konden we in wijkkrant 
nr 27 van sept. 1983 (!) melden dat de bouw- 
plannen van de baan waren. Dat concludeerden 
we uit gesprekken met de filiaalchef van C & A, 
de wethouder Cees Waal en de Raad van Ar- 
beid, formeel eigenaar van het Hof van Holland, 
dat al vijf jaar in gebruik was bij C & A. Volgens 
de filiaalchef was er inmiddels een verkleind 
bouwplan ingediend bij de gemeente. De wet- 
houder bestreed dat; er was nooit overleg over 

iäirijer[ijdéni 
OFFSET ·LICHTDRUK·F0TO0PIE· LEIEN 

Leids schilder- en tekengenootschap 

"ARS AEMULA NATURAE'' 
Dag- en avondkursussen 

- akwarelleren - tekenen 
- modeltekenen - otsen 
- boetseren - schilderen 
Pieterskerkgracht 9, Leiden 
Inlichtingen, tel.: 071-51407 84 

( 
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Requiem voor linden 

Voor ons huis aan de Vliet staat een groene 
zomerlinde. Hij is ongeveer tien meter hoog, 
met breed uitwaaiende takken. De boom heeft 
geen naam, maar ik ken hem goed. Deze linde, 
vlak aan het water, is het enige dat wij bij wijze 
van 'tuin' bezitten. In de lente is hij een lust 
voor het oog en trekt hij vogels aan. in de zo- 
mer biedt hij verkoeling en schaduw. In de 
herfst is hij een feest van kleuren. Op motterige 
novemberdagen hoor je hier het blikken geluid 
van waterdroppels ketsend op de droge, harde 
bladeren. In de winter, kaal en ontdaan, en 
vooral bij regenval, zie je ineens iets dat op 
Japanse kersentakken lijkt, waarin op een rag- 
fijn patroon van zwarte nerven, de waterdrup- 
pels als zilver schitteren. 

Wiet 40-6 2311 RE Leiden lel. 071-51208 15 Fox 071-5133006 

Het is een prachtige boom, overigens heel ge- 
woon in zijn soort. Elk najaar verliest hij blad, 
zijn groene leven eindigt in vrije val, maar de 
nieuwe knoppen vormen zich nog in de winter. 
De gemeente gaat nu zeventien linden op de 
Vliet kappen in het kader van de vernieuwing 
van de walmuren langs het water. Verplanting 
van de bomen zou niet mogelijk zijn omdat de 
meeste "een slechte vitaliteit" hebben. Reden 
tot treuren is er niet, want zo schrijft de Leidse 
Dienst Bouwen en Wonen doodgemoedereerd 
aan de Vlietbewoners, over twee jaar zullen 
weer nieuwe lindebomen worden geplant. Goed, 
we ruilen het ene groen voor het andere. Een 
boom is maar een boom. 

... Ik weet niet of deze brief de hijskranen of 
kettingzagen kan tegenhouden, maar ik klaag 
publiekelijk de gemeente Leiden aan die zich 
siberisch doof houdt voor de behoeften van de 
eigen burgerij en die maar één zin nodig acht 
om de verwijdering van de zeventien prachtige 
linden op een van de mooiste plekjes van Lei- 
den te rechtvaardigen, namelijk dat ze 'tijdens 
de werkzaamheden niet kunnen blijven staan'. 
Dit alles geschiedt dan in het kader van de 
'stadsverbetering', die vleesmolen van ambtelij- 
ke beschaving waaraan in deze eeuw in Europe- 
se steden al zoveel moois, zoveel prachtige 
architectuur en natuurschoon blindelings is 
opgeofferd. Ik wens de gemeente meer wijsheid 
en sociaal gevoel toe, meer politieke correct- 
heid, en wellicht een bekwamere boomchirurg. 

Frank Kouwenhoven, Vliet 53 

Verkorte versie van ingezonden brief in Leids 
Dagblad, mei 1996 

Behoed ons voor mensen met plannen, denk je 
dan ... 
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Programma Pieterskerk 

Zoals gebruikelijk geven wij hier de avond- en 
weekend programmering van de Pieterskerk 
voor de komende maanden. 

juni 1996 
za 01 Concert Collegium Musicum20.00-22.30 
zo 02 rondleiding 15.00 
zo 09 rondleiding 15.00 
zo 16 rondleiding 15.00 
ma-wo17-19examens 17.30-23.00 
zo 23 rondleiding 15.00 
vr 28 bruiloft 
zo 30 rondleiding 15.00 

juli 1996 
za 06 Langs Leidse kerken 
zo 07 rondleiding 
za 1 3 Langs Leidse kerken 
zo 14 rondleiding 
do 1 8 Leiden culinair (opbouw) 
vr 1 9 Leiden culinair 
za 20 Langs Leidse kerken 

Leiden culinair 
z0 21 Leiden culinair 
za 27 Langs Leidse kerken 
zo 28 rondleiding 

augustus 1 996 
zo 11 rondleiding 
zo 1 8 rondleiding 
zo 25 rondleiding 
wo 28 opbouw diner 
do 29 diner 
za 31 computerbeurs 

september 1996 
ma 02 opening academisch jaar 
wo 04 diner Minerva 
za 07 rommelmarkt 
zo 08 bridgedrive 
wo 11 875 jaar Pieterskerk 
do 12 Leidse Uitdag, opbouw 
vr 13 Leidse Uitdag, opbouw 
za 1 4 Leidse Uitdag 

Open Monumentendag 

15.00 

15.00 
16.00-23.00 

14.00-23.30 
12.00-21.00 

15.00 
15.00 
15.00 

18.00-24.00 
18.00-24.00 

15.30-19.30 
18.00-23.00 
10.00-16.30 
14.00-22.00 
18.00-24.00 

10.00-24.00 

De avonden in de week worden regelmatig be- 
nut voor opbouw van het Van Hagerbeerorgel. 

Programmagegevens onder voorbehoud. 

geweest, noch zou de architect opdracht gekre- 
gen hebben voor een herzien bouwplan. De 
Raad van Arbeid bevestigde dat C&A schrifte- 
lijk had afgezien van de aankoop van het Hof 
van Holland. 
Overigens was het toen al weer ruim een jaar 
geleden dat de Raad van State de bouwvergun- 
ning schorste wegens een procedurefout. 
C & A zit inmiddels al vele jaren tot tevreden- 
heid aan de Haarlemmerstraat. 

Woningbouw Doelenterrein 
Toen Defensie besloot het Doelenterrein, waar 
de Koksschool gevestigd was, te ontruimen, 
ontwikkelden gemeente en universiteit plannen 
voor resp. woningbouw en ruimte ten behoeve 
van de universiteit. Op zich bestond er geen 
bezwaar tegen woningbouw op het terrein. Wel 
tegen de wijze waarop de gemeente hieraan 
vorm gaf: te massaal met name ten opzichte 
van de bestaande kleinschalige huizen aan de 
Doelengracht. Het mocht niet baten. Weliswaar 
kregen we uiteindelijk van de Raad van State 
gelijk, maar toen stond de bebouwing er al. De 
Raad had namelijk het verzoek om schorsing 
van de bouwvergunning wél afgewezen. De 
Raad ging niet zover dat de boel zou moeten 
worden afgebroken. 

Studentenwoningen aan de Kaiserstraat 
In 1978 ontwikkelde Studentenhuisvesting 
plannen voor massale huisvesting van 200 
studenten aan de Kaiserstraat, waarvoor ze 
toestemming kreeg van de gemeente. De wijk- 
vereniging ging in beroep en wist bij de Raad 
van State gedaan te krijgen dat er een veel 

geringer aantal woningen werd gebouwd dan in 
de plannen was opgenomen. Twee saillante 
details: de toenmalige penningmeester, Tj. van 
Rij, verdedigde het standpunt van de wijkvereni- 
ging met verve, ook al was hij het er zelf niet 
mee eens! De voorzitter van de Raad van State 
vroeg tijdens de behandeling aan wethouder 
Cees Waal, of de wijkvereniging wel als repre- 
sentatief voor de bewoners beschouwd kon 
worden, hetgeen deze volmondig erkende. 
Daarvoor alsnog hulde! Uiteindelijk kwamen er 
4 7 woningen voor twee-persoons-huishoudens, 
weliswaar met platte daken, doch die werden 
gecamoufleerd door schuin oplopende hekken 
aan de voorkant van het terras. Langs dit hek- 
werk zouden planten gezet worden zodat een 
groen dakterras kon ontstaan met op den duur 
afhangend groen. Dit laatste is er niet helemaal 
van gekomen, maar het resultaat valt zeker niet 
tegen. 

P.G. Speckhof en Bank van Lening 
In maart 1988 kwam de restauratie van het 
Speckhof gereed en van de voormalige Bank 
van Lening aan de Lommerdsteeg. Van de acht 
huisjes in het hof zijn er vier gemaakt. In de 
Bank van Lening kwamen twaalf woonapparte- 
menten voor ouderen en jongeren. Architect 
Boudewijn Veldman heeft hier uitstekend werk 
geleverd. Niet met al zijn bouwwerken zijn we 
gelukkig (denk aan Pieterskerkhof/hoek Muska- 
delsteeg en de huidige plannen voor de speel- 
plek aan de Pieterskerkgracht), maar voor deze 
restauratie verdient hij zeker een pluim. 

Joop Gerritsen 

20 jaar bouwen in de wijk 

1 Kantoren en school Garenmarkt 
2 School en woningen aan Vliet en 

Molensteeg 
3 C &A Breestraat en Langebrug 
4 Woningbouw Doelenterrein 
5 Studentenwoningen Kaiserstraat 
6 Restauratie Speckhof en Bank van 

Lening, bebouwing Groencomplex 
7 Woning Pieterskerkhof 
8 Woning Pieterskerkgracht 
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Een kelder bij de Pieterskerk 

Dinsdagavond 23 april gaf het bestuur van de 
Stichting Pieterskerk in haar goed gevulde con- 
sistoriekamer een toelichting over de bouw van 
een kelder bij de Pieterskerk. Ondanks het feit 
dat er naast vele leden van de vereniging ook 
vele andere wijkbewoners aanwezig waren 
hebben wij toch het bestuur van de kerk uitge- 
nodigd om ook in de Hart van de Stad Krant uit 
te leggen over: 

het waarom van een kelder bij de kerk, 
wat daartoe de beste locatie zou zijn, 
hoe een kelder het best bovengronds- en 
ondergronds uitgevoerd kan worden en 
de consequenties van de aanleg en het 
gebruik van de kelder voor de omwonenden. 

Hun verhaal treft u hiernaast aan. 

Uw vereniging heeft op de info-avond haar 
zorgen geuit ten aanzien van een tweetal pun- 
ten, maar niet over de noodzaak van de kelder. 
Wij zijn bezorgd over het aangezicht van de kerk 
en de overlast van de activiteiten in de kerk 
voor de omwonenden. Het aangezicht van de 
kerk zal met elke bebouwing waar dan ook 
langs de kerk veranderen. Elke zijde van de kerk 
is -mede op dit aspect- door de architect onder- 
zocht. Onderzoek naar bebouwing aan de west- 
gevel, aan de kant van het Gravensteen, lijkt 
echter al na lichte drang van de gemeente ach- 
terwege gelaten te zijn. Wij hebben aangedron- 
gen op een afweging op grond van echte argu- 
menten. 

De overlast van de activiteiten in de kerk voor 
omwonenden, met name langs de noordgevel, 
ter hoogte van de Muskadelsteeg, zal volgens 
het plan van het kerkbestuur afnemen. Hun 
redenatie is dat het nachtelijk laden van vracht- 
auto's minder vaak nodig zal zijn, doordat er in 
de kelder een opslagruimte komt. Tegelijkertijd 
wenst het bestuur echter het aantal activiteiten 
te doen toenemen om de kerk rendabel te hou- 
den. Een ingang aan de west-gevel zou ons 
inziens de veel geluidoverlast veroorzakende 
laad- en los-bewegingen in de smallere straat 
langs de noord-gevel voorkomen. Nog een 
reden voor een echt onderzoek. 

Inmiddels is het kelder-nieuws ook doorgedron- 
gen tot de landelijke pers. NRC-Handelsblad 
presenteerde onlangs een grote foto van de 
kerk en het Gravensteen. 

Een aantal buurtbewoners heeft onlangs for- 
meel bezwaar aangetekend tegen de plannen. 

Overigens: we zijn trots op onze buurtkerk. 
Juist daarom houden wij graag een vinger aan 
de pols. 

. - - - - - - - - - - - - - - - - - - -- - - - - - - - - - - - - ·- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -- - - - - - - - - - - - 
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Floris V 

Op dinsdag 25 mei 1982 legden burgemeester 
Goekoop als voorzitter van de Stichting Pieters- 
kerk en de toenmalige voorzitter van de wijkver- 
eniging, Van Cruijsen, een krans bij de tombe 
van de graven van Holland in Rijnsburg. Aanlei- 
ding daarvoor was de heropening van de Pie- 
terskerk na de grote restauratie, om de stichters 
van deze kerk te eren. Volgens de annalen werd 
de hofkapel van het grafelijk huis in 1121 inge- 
wijd. De eerste overledene uit het Hollandse 
Huis was de echtgenote van Floris II, Petronella 
van Saksen, die in 1144 in de kloosterkerk van 
Rijnsburg begraven werd. De drie laatste bijzet- 
tingen waren Floris V (1296), zijn dochter Mar- 
garetha (ook in 1296) en zijn zoon, Jan I, de 
laatste telg uit dit geslacht, in 1299. Met hem 
was de rechte lijn uitgestorven. 

In 1949 werden de stoffelijke resten uit het 
voormalige koor der abdijkerk opgegraven en 
voor onderzoek door dr. B.K.S. Dijkstra naar 
Groningen gebracht. Het uitvoerig wetenschap- 
pelijk verslag werd in 1979 in boekvorm uitge- 
geven onder de titel "Graven en Gravinnen van 
het Hollandse Huis" bij de Walburg Pers. In een 
acte is beschreven dat de skeletresten volgens 
een bijgevoegde inventarislijst werden getoond, 
in plastic zakken verpakt en vervolgens in eiken- 
houten kisten werden gelegd, die van tevoren 
waren voorzien van ingeslagen nummers van 1 
tot 16. De kisten werden met schroeven geslo- 
ten en daarna verzegeld met notarieel ambtsze- 
gel en het zegel van de onderzoeker. Deze ze- 
gels werden in het hout verzonken aangebracht. 
In aanwezigheid van H.M. Koningin Juliana 
werd de tombe van de Graven en Gravinnen van 
het Hollandse Huis op 4 juli 1975 ingewijd. 

Tot veler verbazing meldde een artikel in het 
Leids Dagblad van 27 maart j.l., dat de graftom- 
be weer geopend was en de zegels verbroken 
waren voor een hernieuwd onderzoek door de 
heren Maat en Coldfunke, wetenschappers van 
de Universiteit in Leiden. Was het Groningse 
onderzoek niet goed genoeg? Of was het een 
bezigheidstherapie om ontslagen door bezuini- 
gingen bij de universiteit te voorkomen. Is alles 
wel weer teruggeplaatst in de eikenhouten 
kisten of is er een stuk skelet achtergebleven in 
het laboratorium op de Wassenaarseweg? 
Ethiek, historisch besef en fatsoen zijn bij som- 
mige wetenschappers ver te zoeken, zeker als je 
naam wilt maken. 

Het skelet van Graaf Floris V zou zeker twee tot 
vijf eeuwen ouder zijn dan uit 1296. Een wel 
zeer grote marge! De abdijkerk van Rijnsburg 
zou dan over een grafveld gebouwd moeten 
zijn. Egmond, Rijnsburg, Middelburg of Breda, 
Delft en Leeuwarden, hoed u voor ethiekloze 
wetenschappers. 

Mijn ergernis en gramschap schreven dit artikel, 
in plaats van een herdenking over de moord op 
Graaf Floris V op 27 juni 1296, opgezet door de 
Heer Jan van Cuijk, raad van de hertog van 
Brabant met medeweten van de Engelse koning 
Edward I en uitgevoerd door Van Amstel en 
Van Woerden. 

R.J. van Cruijsen 

prent uit oud boek met Floris V 

\ 
i 

TJ «t 
FLORIS DE v. 
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Een kelder onder de Pieterskerk 

Wat heb je als architect nog toe te voegen aan 
een gebouw als de Pieterskerk? Weinig, maar 
wanneer je de opdracht krijgt uitbreidingsmoge- 
lijkheden te onderzoeken en daar voorstellen 
voor te doen, moet dat weinige wel aan zeer 
hoge eisen voldoen. 

In deze situatie bevinden wij ons sinds ons 
bureau van de Stichting Pieterskerk de opdracht 
kreeg een ontwerp te maken voor uitbreiding 
van de Pieterskerk met een kelder, voornamelijk 
voor bergruimte. Om diverse redenen is gekozen 
voor een kelder onder de huidige tuin aan de 
noordzijde van de kerk, tegenover de Muskadel- 
steeg. Deze grond behoort bij de Pieterskerk (in 

- tegenstelling tot het Pieterskerkplein) en de 
noordzijde biedt de beste mogelijkheden voor 
aan- en afvoer van goederen. Recentelijk heeft 
de Stichting Pieterskerk de omwonenden op de 
hoogte gebracht van de plannen. Op een voor- 
lichtingsavond zijn zowel de beweegredenen 
van de stichting als de overwegingen bij het 
ontwerp aan de orde gekomen. Die laatste 
lichten we hier graag nog eens toe. 

Onder de grond bouwen naast een kerk als de 
Pieterskerk heeft als groot voordeel dat het 
historische gebouw niet hoeft te worden aange- 
tast. Maar het brengt ook extra, vooral techni- 
sche, complicaties met zich mee. In dit geval 
moest het ontwerp aan een fors aantal rand- 
voorwaarden voldoen. Er kan niet te diep gegra- 
ven worden vanwege de funderingen van de 
kerk. En er moet een lift komen voor het in- en 
uitladen van de spullen. Zo'n lift moet in een 
gebouw en dat komt dus naast de kerk te 
staan. Daarnaast is het steeds een voorwaarde 
geweest dat de tuin weer terug zou keren, 
waardoor op het dak van de kelder speciale 
voorzieningen voor het groen getroffen moeten 
worden. 

Bovengronds is ons uitgangspunt geweest dat 
de huidige zichtlijnen, komend uit de richting 
Breestraat of Rapenburg, niet verstoord mogen 
worden. De plaatsing van het liftgebouw vol- 
doet nu aan die eis. Het staat zo dicht mogelijk 
bij de kerk vanwege het uitzicht op de kerk, 
maar uiteraard ook vanwege de aan- en afvoer. 
Dichterbij is niet mogelijk omdat de funderingen 
van de kerk ondergronds zo breed zijn, dat het 
gebouw van de lift daar al tegenaan staat, al is 
er bovengronds nog een sluisje nodig. 

Als tweede uitgangspunt bovengronds hebben 
we genomen het gebruik van 'kerkeigen' mate- 
rialen. Het zichtbare gedeelte van het gebouw 
zal van hardsteen worden gemaakt, zoals ook 
de vloer van de Pieterskerk is. Alleen het sluisje 
wordt van glas, omdat op die manier het uit- 
zicht op de volledige gevel van de Fieterskerk 
intact blijft. Tussen sluisje en kerk komt een 
eikenhouten deur, zoals er al vele in de Pieters- 
kerk zijn. Het liftgebouw is zo klein mogelijk 
gehouden. Het komt niet boven de onderzijde 
van de kerkramen uit en past in de breedte 
tussen twee steunberen. 

Herstel van de tuin is bovendien een belangrijke 
onderdeel van het ontwerp. De huidige beplan- 
ting van de noordtuin bevat onder andere vier 
linden. Die kunnen nu onvoldoende uitgroeien, 
omdat zij elkaar raken. In het ontwerp is reke- 
ning gehouden met terugkeer van twee linden. 
De andere twee kunnen worden overgeplaatst 
naar de Zoeterwoudse Singel. Verder wordt de 
tuin beplant met struiken, in een wat grotere 
variatie dan nu het geval is. De huidige beplan- 
ting is destijds aangelegd met het oog op 'snel 
effect': snelle groeiers, maar wel wat veel van 
hetzelfde. Het dak van de kelder zal begroeid 
raken met grassen, mossen en kruiden die goed 
kunnen gedijen in een speciale daktuin-laag. Een 
gespecialiseerd bedrijf zal dit ter hand nemen. 

De archeologische dienst van de gemeente 
staat bij wijze van spreken al te trappelen om 
onderzoek te kunnen doen, wanneer de plannen 
door kunnen gaan. Er is goede hoop dat het 
graven bij de Pieterskerk eindelijk het antwoord 
zal bieden op een van de vragen waar men in 
Leiden nog niet uit is: welke bebouwing heeft er 
vóór de Pieterskerk gestaan en hoe oud is die? 
Daarvoor is een speciaal verzoek gedaan om 
voldoende lang te mogen onderzoeken. 

De tekening laat zien hoe het ontwerp uiteinde- 
lijk geworden is. Een klein gebouwtje naast een 
hele grote kerk. In vormgeving terughoudend, in 
schaal zo klein mogelijk en wat betreft materia- 
len harmoniërend met de kerk. 

Kees Lau, architect 

J 9 Belgisch Cafn 
rtt 
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Een kelder bij de Pieterskerk 

Dinsdagavond 23 april gaf het bestuur van de 
Stichting Pieterskerk in haar goed gevulde con- 
sistoriekamer een toelichting over de bouw van 
een kelder bij de Pieterskerk. Ondanks het feit 
dat er naast vele leden van de vereniging ook 
vele andere wijkbewoners aanwezig waren 
hebben wij toch het bestuur van de kerk uitge- 
nodigd om ook in de Hart van de Stad Krant uit 
te leggen over: 

het waarom van een kelder bij de kerk, 
wat daartoe de beste locatie zou zijn, 
hoe een kelder het best bovengronds- en 
ondergronds uitgevoerd kan worden en 
de consequenties van de aanleg en het 
gebruik van de kelder voor de omwonenden. 

Hun verhaal treft u hiernaast aan. 

Uw vereniging heeft op de info-avond haar 
zorgen geuit ten aanzien van een tweetal pun- 
ten, maar niet over de noodzaak van de kelder. 
Wij zijn bezorgd over het aangezicht van de kerk 
en de overlast van de activiteiten in de kerk 
voor de omwonenden. Het aangezicht van de 
kerk zal met elke bebouwing waar dan ook 
langs de kerk veranderen. Elke zijde van de kerk 
is -mede op dit aspect- door de architect onder- 
zocht. Onderzoek naar bebouwing aan de west- 
gevel, aan de kant van het Gravensteen, lijkt 
echter al na lichte drang van de gemeente ach- 
terwege gelaten te zijn. Wij hebben aangedron- 
gen op een afweging op grond van echte argu- 
menten. 

De overlast van de activiteiten in de kerk voor 
omwonenden, met name langs de noordgevel, 
ter hoogte van de Muskadelsteeg, zal volgens 
het plan van het kerkbestuur afnemen. Hun 
redenatie is dat het nachtelijk laden van vracht- 
auto's minder vaak nodig zal zijn, doordat er in 
de kelder een opslagruimte komt. Tegelijkertijd 
wenst het bestuur echter het aantal activiteiten 
te doen toenemen om de kerk rendabel te hou- 
den. Een ingang aan de west-gevel zou ons 
inziens de veel geluidoverlast veroorzakende 
laad- en los-bewegingen in de smallere straat 
langs de noord-gevel voorkomen. Nog een 
reden voor een echt onderzoek. 

Inmiddels is het kelder-nieuws ook doorgedron- 
gen tot de landelijke pers. NRC-Handelsblad 
presenteerde onlangs een grote foto van de 
kerk en het Gravensteen. 

Een aantal buurtbewoners heeft onlangs for- 
meel bezwaar aangetekend tegen de plannen. 

Overigens: we zijn trots op onze buurtkerk. 
Juist daarom houden wij graag een vinger aan 
de pols. 

. - - - - - - - - - - - - - - - - - - -- - - - - - - - - - - - - ·- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -- - - - - - - - - - - - 
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Floris V 

Op dinsdag 25 mei 1982 legden burgemeester 
Goekoop als voorzitter van de Stichting Pieters- 
kerk en de toenmalige voorzitter van de wijkver- 
eniging, Van Cruijsen, een krans bij de tombe 
van de graven van Holland in Rijnsburg. Aanlei- 
ding daarvoor was de heropening van de Pie- 
terskerk na de grote restauratie, om de stichters 
van deze kerk te eren. Volgens de annalen werd 
de hofkapel van het grafelijk huis in 1121 inge- 
wijd. De eerste overledene uit het Hollandse 
Huis was de echtgenote van Floris II, Petronella 
van Saksen, die in 1144 in de kloosterkerk van 
Rijnsburg begraven werd. De drie laatste bijzet- 
tingen waren Floris V (1296), zijn dochter Mar- 
garetha (ook in 1296) en zijn zoon, Jan I, de 
laatste telg uit dit geslacht, in 1299. Met hem 
was de rechte lijn uitgestorven. 

In 1949 werden de stoffelijke resten uit het 
voormalige koor der abdijkerk opgegraven en 
voor onderzoek door dr. B.K.S. Dijkstra naar 
Groningen gebracht. Het uitvoerig wetenschap- 
pelijk verslag werd in 1979 in boekvorm uitge- 
geven onder de titel "Graven en Gravinnen van 
het Hollandse Huis" bij de Walburg Pers. In een 
acte is beschreven dat de skeletresten volgens 
een bijgevoegde inventarislijst werden getoond, 
in plastic zakken verpakt en vervolgens in eiken- 
houten kisten werden gelegd, die van tevoren 
waren voorzien van ingeslagen nummers van 1 
tot 16. De kisten werden met schroeven geslo- 
ten en daarna verzegeld met notarieel ambtsze- 
gel en het zegel van de onderzoeker. Deze ze- 
gels werden in het hout verzonken aangebracht. 
In aanwezigheid van H.M. Koningin Juliana 
werd de tombe van de Graven en Gravinnen van 
het Hollandse Huis op 4 juli 1975 ingewijd. 

Tot veler verbazing meldde een artikel in het 
Leids Dagblad van 27 maart j.l., dat de graftom- 
be weer geopend was en de zegels verbroken 
waren voor een hernieuwd onderzoek door de 
heren Maat en Coldfunke, wetenschappers van 
de Universiteit in Leiden. Was het Groningse 
onderzoek niet goed genoeg? Of was het een 
bezigheidstherapie om ontslagen door bezuini- 
gingen bij de universiteit te voorkomen. Is alles 
wel weer teruggeplaatst in de eikenhouten 
kisten of is er een stuk skelet achtergebleven in 
het laboratorium op de Wassenaarseweg? 
Ethiek, historisch besef en fatsoen zijn bij som- 
mige wetenschappers ver te zoeken, zeker als je 
naam wilt maken. 

Het skelet van Graaf Floris V zou zeker twee tot 
vijf eeuwen ouder zijn dan uit 1296. Een wel 
zeer grote marge! De abdijkerk van Rijnsburg 
zou dan over een grafveld gebouwd moeten 
zijn. Egmond, Rijnsburg, Middelburg of Breda, 
Delft en Leeuwarden, hoed u voor ethiekloze 
wetenschappers. 

Mijn ergernis en gramschap schreven dit artikel, 
in plaats van een herdenking over de moord op 
Graaf Floris V op 27 juni 1296, opgezet door de 
Heer Jan van Cuijk, raad van de hertog van 
Brabant met medeweten van de Engelse koning 
Edward I en uitgevoerd door Van Amstel en 
Van Woerden. 

R.J. van Cruijsen 

prent uit oud boek met Floris V 

\ 
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Programma Pieterskerk 

Zoals gebruikelijk geven wij hier de avond- en 
weekend programmering van de Pieterskerk 
voor de komende maanden. 

juni 1996 
za 01 Concert Collegium Musicum20.00-22.30 
zo 02 rondleiding 15.00 
zo 09 rondleiding 15.00 
zo 16 rondleiding 15.00 
ma-wo17-19examens 17.30-23.00 
zo 23 rondleiding 15.00 
vr 28 bruiloft 
zo 30 rondleiding 15.00 

juli 1996 
za 06 Langs Leidse kerken 
zo 07 rondleiding 
za 1 3 Langs Leidse kerken 
zo 14 rondleiding 
do 1 8 Leiden culinair (opbouw) 
vr 1 9 Leiden culinair 
za 20 Langs Leidse kerken 

Leiden culinair 
z0 21 Leiden culinair 
za 27 Langs Leidse kerken 
zo 28 rondleiding 

augustus 1 996 
zo 11 rondleiding 
zo 1 8 rondleiding 
zo 25 rondleiding 
wo 28 opbouw diner 
do 29 diner 
za 31 computerbeurs 

september 1996 
ma 02 opening academisch jaar 
wo 04 diner Minerva 
za 07 rommelmarkt 
zo 08 bridgedrive 
wo 11 875 jaar Pieterskerk 
do 12 Leidse Uitdag, opbouw 
vr 13 Leidse Uitdag, opbouw 
za 1 4 Leidse Uitdag 

Open Monumentendag 

15.00 

15.00 
16.00-23.00 

14.00-23.30 
12.00-21.00 

15.00 
15.00 
15.00 

18.00-24.00 
18.00-24.00 

15.30-19.30 
18.00-23.00 
10.00-16.30 
14.00-22.00 
18.00-24.00 

10.00-24.00 

De avonden in de week worden regelmatig be- 
nut voor opbouw van het Van Hagerbeerorgel. 

Programmagegevens onder voorbehoud. 

geweest, noch zou de architect opdracht gekre- 
gen hebben voor een herzien bouwplan. De 
Raad van Arbeid bevestigde dat C&A schrifte- 
lijk had afgezien van de aankoop van het Hof 
van Holland. 
Overigens was het toen al weer ruim een jaar 
geleden dat de Raad van State de bouwvergun- 
ning schorste wegens een procedurefout. 
C & A zit inmiddels al vele jaren tot tevreden- 
heid aan de Haarlemmerstraat. 

Woningbouw Doelenterrein 
Toen Defensie besloot het Doelenterrein, waar 
de Koksschool gevestigd was, te ontruimen, 
ontwikkelden gemeente en universiteit plannen 
voor resp. woningbouw en ruimte ten behoeve 
van de universiteit. Op zich bestond er geen 
bezwaar tegen woningbouw op het terrein. Wel 
tegen de wijze waarop de gemeente hieraan 
vorm gaf: te massaal met name ten opzichte 
van de bestaande kleinschalige huizen aan de 
Doelengracht. Het mocht niet baten. Weliswaar 
kregen we uiteindelijk van de Raad van State 
gelijk, maar toen stond de bebouwing er al. De 
Raad had namelijk het verzoek om schorsing 
van de bouwvergunning wél afgewezen. De 
Raad ging niet zover dat de boel zou moeten 
worden afgebroken. 

Studentenwoningen aan de Kaiserstraat 
In 1978 ontwikkelde Studentenhuisvesting 
plannen voor massale huisvesting van 200 
studenten aan de Kaiserstraat, waarvoor ze 
toestemming kreeg van de gemeente. De wijk- 
vereniging ging in beroep en wist bij de Raad 
van State gedaan te krijgen dat er een veel 

geringer aantal woningen werd gebouwd dan in 
de plannen was opgenomen. Twee saillante 
details: de toenmalige penningmeester, Tj. van 
Rij, verdedigde het standpunt van de wijkvereni- 
ging met verve, ook al was hij het er zelf niet 
mee eens! De voorzitter van de Raad van State 
vroeg tijdens de behandeling aan wethouder 
Cees Waal, of de wijkvereniging wel als repre- 
sentatief voor de bewoners beschouwd kon 
worden, hetgeen deze volmondig erkende. 
Daarvoor alsnog hulde! Uiteindelijk kwamen er 
4 7 woningen voor twee-persoons-huishoudens, 
weliswaar met platte daken, doch die werden 
gecamoufleerd door schuin oplopende hekken 
aan de voorkant van het terras. Langs dit hek- 
werk zouden planten gezet worden zodat een 
groen dakterras kon ontstaan met op den duur 
afhangend groen. Dit laatste is er niet helemaal 
van gekomen, maar het resultaat valt zeker niet 
tegen. 

P.G. Speckhof en Bank van Lening 
In maart 1988 kwam de restauratie van het 
Speckhof gereed en van de voormalige Bank 
van Lening aan de Lommerdsteeg. Van de acht 
huisjes in het hof zijn er vier gemaakt. In de 
Bank van Lening kwamen twaalf woonapparte- 
menten voor ouderen en jongeren. Architect 
Boudewijn Veldman heeft hier uitstekend werk 
geleverd. Niet met al zijn bouwwerken zijn we 
gelukkig (denk aan Pieterskerkhof/hoek Muska- 
delsteeg en de huidige plannen voor de speel- 
plek aan de Pieterskerkgracht), maar voor deze 
restauratie verdient hij zeker een pluim. 

Joop Gerritsen 

20 jaar bouwen in de wijk 

1 Kantoren en school Garenmarkt 
2 School en woningen aan Vliet en 

Molensteeg 
3 C &A Breestraat en Langebrug 
4 Woningbouw Doelenterrein 
5 Studentenwoningen Kaiserstraat 
6 Restauratie Speckhof en Bank van 

Lening, bebouwing Groencomplex 
7 Woning Pieterskerkhof 
8 Woning Pieterskerkgracht 
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20 jaar bouwen in de wijk 

In de loop van 20 jaar wijkvereniging zijn er de 
nodige bouwplannen geweest. Sommigen lever- 
den geen bezwaren op. Anderen daarentegen 
kosten veel inzet van bestuur en bewoners om 
de zaak tegen te houden of op zijn minst kleiner 
in omvang te krijgen. 
Soms lukte dat, soms ook niet. Hieronder vol- 
gen enkele voorbeelden uit het niet zo recente 
verleden van de wijkvereniging. 

Openbare basisschool 
In 1983 kwam de gemeente met een wijziging 
van het bestemmingsplan Levendaal-west om 
de bouw van een openbare basisschool en 
kantoren op de Garenmarkt mogelijk te maken. 
De oorspronkelijke bestemming van de Garen- 
markt was parkeerplaats. Na het gereedkomen 
van de Sanders parkeergarage konden de plaat- 
sen opgeheven worden. Het plein was bedoeld 
als open ruimte of b.v. park. 
De meningen over de bebouwing van de Garen- 
markt waren sterk verdeeld. Gezien het grote 
aantal bezwaarschriften zocht de gemeente 
naar een alternatieve plek. Ze vond die op het 
braakliggende terrein van het voormalige druk- 
kerijcomplex Sijthoff aan de Vliet/Molensteeg. 
Ook hiervoor diende het bestemmingsplan aan- 
gepast te worden want er lag grotendeels een 
woonbestemming op dit terrein. De school 
diende aan de Vliet te komen, aan de Molen- 
steeg waren woningen gedacht. Het bestuur 
van de wijkvereniging had op zich geen bezwaar 
tegen de wijziging van het bestemmingsplan. 
Tegen het uiterlijk van de school bestonden 
echter wel degelijk bezwaren. De gemeente 
heeft uiteindelijk die bezwaren naast zich neer- 
gelegd en het resultaat staat er sinds 1986. 
Citaat uit wijkkrant 31 (september '81) van de 
voorzitter R.J. van Cruijsen: 
"Het is zolangzamerhand wel duidelijk dat alles 
geregeld wordt tegen de wensen van de bevol- 
king en dus de bewoners in. Argumenten gelden 
niet, want de diverse instanties die zulks moe- 
ten beoordelen, bestempelen de mensen als 
ondeskundig en zijn er alleen om zichzelf eer te 
bewijzen. De politiek bedient zich van juridische 

haarkloverijen om zijn zin door te drijven. Dag 
Bestemmingsplan, dag Beschermd Stadsge- 
zicht, dag bewoners: bestemmingsplannen, 
stadsgezichten en allerlei andere bepalingen 
gelden slechts voor U. Overheden weten ze aan 
hun laars te lappen." 
Nog een citaat, ditmaal uit het ontwerp bestem- 
mingsplan Leiden-Academiewijk, het hoofdstuk 
Stedebouwkundige structuur: "Stedebouwkun- 
dig gezien is het plangebied nog vrijwel onge- 
schonden. Het Rapenburg en de Vliet fungeren 
duidelijk als hoofdgrachten .... De waardevolle 
ruimten worden in eerste instantie gevormd 
door het Rapenburg en de Vliet" 

C & A aan de Breestraat/Langebrug 
In een van de eerste wijkkranten (nr.4 jan.'76), 
toen nog uitgebracht door het wijkcomité, 
stond al een uitgebreid verhaal over de bouw- 
plannen van C & A. In wijkkrant nr. 16 (dec.78- 
jan. 79) kwamen de nieuwbouwplannen op- 
nieuw ter sprake. Er dienden een groot aantal 
panden te wijken voor een grootschalige nieuw- 
bouw. Eén van die panden was het Hof van 
Holiand (Breestraat 127). Ook de koetshuizen 
op de Langebrug zouden hiervoor dienen te 
sneuvelen, evenals enkele monumentale bomen 
op het binnenterrein. C & A had in de jaren 
daarvoor langzamerhand allerlei panden opge- 
kocht. De wijkvereniging heeft, evenals het 
wijkcomité, van meet af aan tegen deze plan- 
nen bezwaren gehad, omdat het een ongewens- 
te uitbreiding van het kernwinkelgebied zou zijn 
met nodeloze opoffering van monumentale 
panden. De Raad van State is zelfs accoord 
gegaan met een sloopvergunning voor het Hof 
van Holland. Gelukkig konden we in wijkkrant 
nr 27 van sept. 1983 (!) melden dat de bouw- 
plannen van de baan waren. Dat concludeerden 
we uit gesprekken met de filiaalchef van C & A, 
de wethouder Cees Waal en de Raad van Ar- 
beid, formeel eigenaar van het Hof van Holland, 
dat al vijf jaar in gebruik was bij C & A. Volgens 
de filiaalchef was er inmiddels een verkleind 
bouwplan ingediend bij de gemeente. De wet- 
houder bestreed dat; er was nooit overleg over 
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Requiem voor linden 

Voor ons huis aan de Vliet staat een groene 
zomerlinde. Hij is ongeveer tien meter hoog, 
met breed uitwaaiende takken. De boom heeft 
geen naam, maar ik ken hem goed. Deze linde, 
vlak aan het water, is het enige dat wij bij wijze 
van 'tuin' bezitten. In de lente is hij een lust 
voor het oog en trekt hij vogels aan. in de zo- 
mer biedt hij verkoeling en schaduw. In de 
herfst is hij een feest van kleuren. Op motterige 
novemberdagen hoor je hier het blikken geluid 
van waterdroppels ketsend op de droge, harde 
bladeren. In de winter, kaal en ontdaan, en 
vooral bij regenval, zie je ineens iets dat op 
Japanse kersentakken lijkt, waarin op een rag- 
fijn patroon van zwarte nerven, de waterdrup- 
pels als zilver schitteren. 

Wiet 40-6 2311 RE Leiden lel. 071-51208 15 Fox 071-5133006 

Het is een prachtige boom, overigens heel ge- 
woon in zijn soort. Elk najaar verliest hij blad, 
zijn groene leven eindigt in vrije val, maar de 
nieuwe knoppen vormen zich nog in de winter. 
De gemeente gaat nu zeventien linden op de 
Vliet kappen in het kader van de vernieuwing 
van de walmuren langs het water. Verplanting 
van de bomen zou niet mogelijk zijn omdat de 
meeste "een slechte vitaliteit" hebben. Reden 
tot treuren is er niet, want zo schrijft de Leidse 
Dienst Bouwen en Wonen doodgemoedereerd 
aan de Vlietbewoners, over twee jaar zullen 
weer nieuwe lindebomen worden geplant. Goed, 
we ruilen het ene groen voor het andere. Een 
boom is maar een boom. 

... Ik weet niet of deze brief de hijskranen of 
kettingzagen kan tegenhouden, maar ik klaag 
publiekelijk de gemeente Leiden aan die zich 
siberisch doof houdt voor de behoeften van de 
eigen burgerij en die maar één zin nodig acht 
om de verwijdering van de zeventien prachtige 
linden op een van de mooiste plekjes van Lei- 
den te rechtvaardigen, namelijk dat ze 'tijdens 
de werkzaamheden niet kunnen blijven staan'. 
Dit alles geschiedt dan in het kader van de 
'stadsverbetering', die vleesmolen van ambtelij- 
ke beschaving waaraan in deze eeuw in Europe- 
se steden al zoveel moois, zoveel prachtige 
architectuur en natuurschoon blindelings is 
opgeofferd. Ik wens de gemeente meer wijsheid 
en sociaal gevoel toe, meer politieke correct- 
heid, en wellicht een bekwamere boomchirurg. 

Frank Kouwenhoven, Vliet 53 

Verkorte versie van ingezonden brief in Leids 
Dagblad, mei 1996 

Behoed ons voor mensen met plannen, denk je 
dan ... 
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Verslag Algemene Ledenvergadering 
d.d. 16 april 1996 

1. Opening en mededelingen . 
De voorzitter opent de vergadering om 
20.30 uur. Aanwezig: tien leden + vier 
bestuursleden. Twee leden hebben gemeld 
niet aanwezig te kunnen zijn. De voorzitter 
merkt op het plezierig te vinden een aantal 
nieuwe gezichten te verwelkomen. 

2. Verslag Algemene Ledenvergadering d.d. 25 
april 1995, gepubliceerd in de Hart van de 
Stad Krant nr. 74 van juli 1995 
Het verslag wordt goedgekeurd. 

3. Ingekomen en uitgegane stukken . 
Wat betreft de belangrijke brieven in 1995 
wordt verwezen naar de in 1995 versche- 
nen wijkkranten en het Jaarverslag 1995 
(Hart van de Stad Krant nr. 77, april 1996). 

N.a.v. van een ingekomen brief inzake het 
verkrijgen van een parkeervergunning voor 
een niet-auto bezitter wordt uit de vergade- 
ring opgemerkt dat autobezitters van 65 jaar 
en ouder van de gemeente een aanbod 
hebben gekregen voor een eenmalige par- 
keerbijdrage à raison van 750 gulden. Dit 
betekent echter wel dat men geen vaste 
plaats krijgt. De animo lijkt niet groot. 

Mevr. Hendrikse, Vliet, die een brief aan het 
bestuur geschreven heeft over aan de ge- 
meente te stellen eisen inzake de herinrich- 
ting van de Vliet merkt op, dat speciaal 
gelet moet worden op scheuren in panden. 
Er zal actie ondernomen worden in die rich- 
ting. (zie o.a. biz. 17 van deze krant). 

4. Jaarverslag 1995 gepubliceerd in de Hart 
van de Stad Krant nr. 77 van april 1996 
Er zijn geen opmerkingen vanuit de vergade- 
ring. Het verslag wordt goedgekeurd. 

5. Financieel Jaarverslag 1995 
De penningmeester licht het financieel jaar- 
verslag dat aan de leden is gezonden, toe. 
De kwestie over de subsidie-terugvordering 
van de gemeente over de jaren 1992 en 
1993 is afgehandeld. De claim over 1992 
heeft de gemeente laten vervallen, die over 
1993 hebben we moeten voldoen. De heer 
Van Cruijsen merkt hierover op het belache- 
lijk te vinden, dat de gemeente zo laat af- 

komt met een terugvordering. Hij vindt dit 
onbehoorlijk bestuur. Het bestuur is het met 
spreker eens en heeft dat ook zo aan de 
gemeente gesteld. De kascommissie, be- 
staande uit mevr. C. de Groot-Biermasz en 
de heer J. Wieles, heeft de boeken in orde 
bevonden en stelt de vergadering voor de 
penningmeester te dechargeren. Aldus 
wordt besloten. De penningmeester deelt 
mee dat bericht is ontvangen, dat het voor- 
schotbedrag voor 1996 gebaseerd wordt op 
f 1 ,50 per ingeschreven bewoner. 

6. Begroting 1997 
De penningmeester geeft een toelichting op 
de begroting 1997. De aanwezigen gaan 
akkoord met deze begroting. 

7. Bestuurswisseling 
De secretaris, de heer J.J.M. Gerritsen, 
treedt af. Hij wordt door voorzitter en pen- 
ningmeester bedankt voor zijn inzet. De 
penningmeester overhandigt hem een fles 
wijn. Bij de viering van het 20-jarig bestaan 
op 1 juni a.s. zal er gelegenheid zijn voor de 
leden hem persoonlijk de hand te drukken. 
Door het aftreden van de secretaris zijn er 
drie vacatures (er kunnen maximaal zeven 
bestuursleden zijn). De voorzitter stelt de 
vergadering voor de heren R. (Rob) Olivier 
en C. (Coert) van der Schaaf te benoemen 
als nieuw bestuurslid. De heer Van der 
Schaaf, milieu-deskundige, is geen onbeken- 
de voor de vereniging: hij is eerder penning- 
meester geweest. De heer Olivier, die door 
verblijf buitenslands verhinderd is de verga- 
dering bij te wonen, heeft zich geruime tijd 
geleden aangemeld als kandidaatslid en 
heeft als zodanig al enige tijd meegedraaid 
in het bestuur. Ook hij beschikt over be- 
stuurlijke ervaring. Beiden worden bij accla- 
matie benoemd. 

Er is nog een derde kandidaat, waarmee al 
overleg gaande is omtrent het vervullen van 
de derde vacature. Niet duidelijk is, of deze 
kandidaat al een beslissing genomen heeft. 
De heer Slot, van de Langebrug, verklaart 
tijdens de vergadering zich- bereid zitting te 
nemen in het bestuur. Besloten wordt eerst 
de vrouwelijke kandidaat naar haar beslis- 
sing te vragen. Zegt zij nee, dan zal de heer 
Slot de functie gaan vervullen. 

) 

plotseling fel te bestrijden. Zijn er soms partijpo- 
litieke belangen in het spel? Het bestuur wordt 
gesommeerd de demokratie te respecteren en 
over deze kwestie een ledenvergadering bijeen 
te roepen. Het bestuur antwoordt met een brief 
die niet minder dan tien bladzijden lang is. In 
een '.'Ten Geleide" bij hetzelfde nummer roept 
een energiek ogende voorzitter R.J. van 
Cruijsen, de leden op deel te nemen aan de 
ledenvergadering op 15 maart "om 19.30 pre- 
cies, waarna om 21 uur de dia's vertoond wor- 
den van de Kon. Ned. Ver. van Plant en Tuin- 
bouw." Of op die vergadering naast plantkundi- 
ge zaken ook de Breestraatproblemen aan de 
orde zijn gekomen weten we helaas niet. 
April 1977: In de wijkkrant worden twee ver- 
keers-plannen voor de Pieterswijk besproken, 
één van de gemeente en één van de wijk. Het 
plan van de wijk, zeer kundig en gedetailleerd 
gepresenteerd door F. Mulder, lijkt het gewon- 
nen te hebben, afgaande op de situatie die 
sindsdien gerealiseerd is. 
Precies een jaar later, april 1978, verschijnt in 
de wijkkrant een weldoortimmerde beschouwing 
over de verkeersstromen in de wijk, namens 
"het werkgroepje verkeer" geschreven door Tj. 
van Rij. Er staat onder meer in: het verkeer dat 
niet perse in de binnenstad hoeft te zijn wordt 
er nog te weinig omheen geleid; waarom wor- 
den er alleen parkeergarages gepland aan de 
noord- en oostkant van de stad, niet in het 
westen (terrein van de witte-poortkazerne!); het 
Noordeinde wordt nu al te zwaar belast, het 
binnenkomende verkeer zou via dr. Lelylaan en 
het station moeten worden geleid. 

)Zo was het dus ongeveer twintig jaar geleden. 

En nu? 
Nog steeds worden onze wijkkranten gevuld 
met plannen voor promenades in de Breestraat, 
een autoluwe binnenstad, gebrekkige controle 
door de politie, veel verkeer- en parkeerellende. 
Je zou bijna denken: al die inspraak, al die plan- 
nen die grotendeels zijn blijven hangen in het 

luchtledige, al dat gepraat, heeft het wel iets 
opgeleverd? 

Toch wel, lezer. Wie 20 jaar geleden over de 
Breestraat wandelde ergerde zich niet alleen 
aan lange rijen autobussen en onverantwoorde- 
lijk racende brommers, maar hij/zij liep constant 
in de uitlaatgassen van een permanente file van 
auto's. In de Pieters- en Academiewijk is veel 
minder doorgaand sluipverkeer dan vroeger, al 
worden sommige straten nog onveilig gemaakt 
door hardrijdende auto's tegen de voorgeschre- 
ven rijrichting in. Het Rapenburg is aan beide 
zijden ontoegankelijk voor doorgaand verkeer, je 
kunt er echt wandelen. Het Gerecht is autovrij, 
een monumentaal, prachtig rustpunt waar het 
goed toeven is voor bewoners, bezoekers en 
toeristen. De parkeersituatie voor bewoners is 
nog verre van ideaal. Maar door de invoering 
van het parkeerrestrictie-systeem zijn de ver- 
gunninghouders toch zekerder van een parkeer- 
plaats dan vroeger. En - minstens even belang- 
rijk - er is minder 'parkeerplaatszoekverkeer' in 
de wijk dan vroeger, je kunt er weer ademha- 
len. 

Joep Creyghton 

Oproep! 

De stichting 
nationale col- 
lecte voor 
mensen met 
een verstande- 
lijke handicap 
(NKGG) houdt << 
jaarlijks een 
collecte. In 1996 is dat in de week van 7 t/m 
12 oktober. Ook in onze wijk worden daartoe 
collectanten gezocht. Maar de NKGG zoekt ook 
nog een coördinator, en medewerking bij het 
vinden van collectanten. 
Wie wil de NKGG helpen? Hun telefoonnummer 
is: 030-2363777. 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
Sanders Wijnhuis - Doezastraat 12 

>> au fin bec << 
FIRMA DE GEUS 

Special/telten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetart/kelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 

tkkh.is 
breestraat 116 leiden tel. 5121 O 05 
off. dealer arabia alessi stelton 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 22 13 
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Het verkeer vroeger en nu 

Het moest een stukje worden over het verkeer 
vanaf de jaren dat de wijkvereniging werd opge- 
richt. De redactie stelde mij een dikke stapel 
Hart van de Stad-kranten ter hand, van het 
eerste nummer in november 1974 tot het laat- 
ste, nummer 77,in april 1996. Alsjeblieft, leg 
de lezers maar eens uit wat er in die tussenlig- 
gende jaren op het gebied van het verkeer ge- 
beurd is. 
"De mooiste funktie van een wijk is de woon- 
funktie" (functie moest toen nog met een k). 
Met die woorden uit de mond van de kersverse 
wethouder Waal opende het eerste artikel van 
de eerste Hart van de Stad krant in november 
1974. En diezelfde wethouder zegt even verder- 
op in het gesprek dat Jan Doove met hem had: 
"Het moet natuurlijk normaal zijn, dat je naar de 
binnenstad gaat zonder auto." 
Zó normaal was dat in die tijd nog niet. De 
plannen om grachten te dempen en om kloeke 
autowegen aan te leggen dwars door de histori- 
sche binnenstad waren nog nauwelijks van de 
baan. Het verkeer nam toe, de binnenstad raak- 
te meer en meer verstopt. De Breestraat zou 
binnenkort afgesloten moeten worden voor de 
aanleg van een riool. De Pieterswijk vreesde de 
gevolgen: de wijk dreigde te veranderen in één 
sluiproute. Daar zou tijdig iets tegen onderno- 
men moeten worden. 

Afsluiting Breestraat 
Het nummer van mei 1976 opent met de kop: 
"Een wijkvereniging? Waarom?" De lezers wor- 
den uitgenodigd op 2 juni de vlag uit te steken 
omdat er een echte wijkvereniging is opgericht. 
Augustus 1976: De gemeente heeft net een 
rehabilitatieplan (plan voor grootscheepse res- 
tauratie en vernieuwing) voor de Pieterswijk 
gepubliceerd, en er staat een verkeers- en ver- 
voerplan op stapel. En er ligt nog een voorstel 
om de Breestraat af te sluiten voor autoverkeer. 
Maar hoe doe je dat zonder dat de Pieterswijk 

"J. ZIERIKZEE" 
MAAT SCHOENMAKERIJ 

H. P H. NUSTELING 
BAKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

MELDPUNT 

DISC~ATiE 
Do wla us! 

071512 09 03 

het kind van de rekening wordt? 
September 1976: Er is een informatieavond 
geweest over de plannen voor de Breestraat 
(dat deden ze toen dus ook al). Een kritisch 
bestuurslid, L. Wiel houwer, geeft blijk van grote 
verontrusting: 
" ... Men voorziet een puinhoop. We hoeven 
maar te denken aan de Steenstraat met het 
busverkeer of de zogenaamde "promenade" op 
de Haarlemmerstraat. Ik raad u aan om daar 
eens met Uw ("U" schreef je toen nog met een 
hoofdletter) kinderen te gaan wandelen. Eigen- 
lijk raad ik U af op de Haarlemmerstraat te gaan 
wandelen, want U brengt Uzelf en Uw kinderen 
in levensgevaar. Het is een "promenade", maar 
het is ook een snelweg voor fietsers en brom- 
mers. Je valt over de ladende en lossende au- 
to's." Afgezien van die hoofdletter "U" had het 
ook nu nog geschreven kunnen worden. 
L. Wielhouwer voorziet dat Rapenburg en 
Noordeinde nog meer worden belast als de 
Breestraat wordt afgesloten. Over het Noordein- 
de: "... de stoepen zijn te smal en er staan 
constant auto's geparkeerd. Mensen moeten 
zich in doodsgevaar brengen om te kunnen 
lopen. Een moeder met een kinderwagen moet 
domweg over de rijweg gaan om haar doel te 
bereiken. Controle wordt NIET uitgeoefend. 
Bekeuringen worden NIET uitgedeeld. Bewoners 
worden NIET serieus genomen. Klachten? 
NOOIT van gehoord. Problemen? Problemen zijn 
in de ambtelijke registers NIET terug te vinden." 
Oude jaargangen van lang vergeten kranten 
brengen soms verrassend actueel nieuws. 

Politiek en plantkunde 
Februari 1977: een grote groep bewoners, 
waaronder een zekere Tj. van Rij, richt zich in 
een verontwaardigde brief tot het bestuur van 
de wijkvereniging. Het bestuur wordt verweten 
eerst accoord te zijn gegaan met de plannen 
voor een nieuwe riolering (die ligt er dus { op dat 
moment} nog steeds niet) en het afsluiten van 
een deel van de Breestraat, en die plannen nu 
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8. Stand van zaken per aandachtsveld 
Verkeer en parkeren; 

- de voorzitter heeft namens de vereniging 
in het kader van de nota "Breestraat in 
Balans" tijdens het stadsgesprek over de 
herinrichting van de Breestraat en het 
verminderen van het busverkeer gewaar- 
schuwd voor illusies: niet voorspiegelen 
dat iets gedaan kan worden aan het 
verblijfsklimaat in de Breestraat zonder 
dat de consequenties elders daarvan 
buiten beschouwing blijven. Nadelen zijn 
niet op te vangen door ontbrekemgwaegen. 
De heer Wieles wijst op de verkeers- 
structuur en het bestaande circulatieplan. 
Er bestaat echter volgens de heer Van 
der Schaaf thans geen aandacht voor dit 
plan. Ook hij zegt dat er veel meer wen- 
sen zijn dan mogelijk uitvoerbaar. 
De heer Slot vraagt zich af hoe je het in 
je hoofd haalt om het openbaar vervoer 
terug te dringen. Handhaven van maatre- 
gelen is in Leiden altijd het probleem. De 
voorzitter zegt tenslotte dat de gemeente 
bij het Project Binnenste Beter wel ge- 
voelig is voor argumenten, zie de Doeza- 
straat, de Garenmarkt en de Nieuwsteeg. 

Bouwen, wonen, werken; 
- Gemeente-archief is bijna klaar 
- de invulling van het binnenterrein van het 

Groencomplex wordt binnenkort behan- 
deld door de Monumenten Beheerscom- 
missie. 
Pieterskerkgracht; volgens een van de 
aanwezigen kan de gemeente het bouw- 

) plan tegenhouden door de grond niet in 
erfpacht uit te geven. Dit wordt in twijfel 
getrokken. Het bestuur zal dit natrekken. 
plannen voor kelder bij de Pieterskerk; 
binnenkort komt er een info-avond voor 
omwonenden. Opgemerkt wordt dat 
rekening gehouden moet worden met de 
grondwaterstand tijdens de aanleg. 
De kerk is ook van plan de (kwetsbare) 
grafstenen in de vloer i.v.m. slijtage te 
verplaatsen naar de zijkanten/zijwanden. 
Details ontbreken nog. 

Leefmilieu; 
Horeca lawaai/overlast. De burgemeester 
is zijn belofte wat betreft De Grote Beer 
nog niet nagekomen. We wachten al 
sinds januari op antwoorden op vragen. 
De net verschenen Evenementennota 
maakt het de ondernemers wel erg ge- 
makkelijk, het belang van de bewoners 
sneeuwt onder. We zullen proberen met 

andere wijkverenigingen gezamenlijk 
druk uit te oefenen. Met name het losla- 
ten van eindtijden en geluidnormen· staat 
ons niet aan. De wijkvereniging is uitge- 
nodigd voor een stadsgesprek over dit 
onderwerp. 

- het gescheiden ophalen van vuil en GFT 
is nu ook in enkele delen van de binnen- 
stad begonnen. De aanwezigen klagen 
over- het vele vuil op straat en het slech- 
te opruimen daarvan door de gemeente. 
De wijkbeheerder mag volgens zeggen 
zelf geen kleine klusjes meer uitvoeren. 
Dat lijkt ons geen goede zaak. Enige 
remedie op dit moment is bellen naar het 
wijkbeheer. 

Veiligheid; 
Tijdens een bijeekomst van bewoners, 
wijkcomités en gemeente zijn klachten 
over het handhavingsbeleid van de politie 
geuit. Pieken in de onveiligheid blijken 
samen te vallen met late sluitingstijden 
van horeca in de wijk. De verantwoorde- 
lijke politiefunctionaris zegde een struc- 
tureel betere handhaving toe. 

9. Rondvraag 
Van Cruijsen: concentratie horeca neemt 
toe. Engelse Pub is aangekondigd als res- 
taurant, maar fungeert slechts als café. De 
bezoekers van de Harmonie geven overlast 
door fietsen en urineren op straat. Nexus 
probeert uit te breiden onder het mom van 
woonappartementen. Quintus komt er bij. 
Nieuw restaurant op Kort Rapenburg. Reëel 
gevaar dat er café's via de omweg van 
restaurant bijkomen. 
Mevr. Van Woerden vindt dat de glasbak op 
de Langebrug verplaatst moet worden. Ook 
moet er vaker geleegd worden. Het idee van 
het bestuur hieromtrent is niet gehonoreerd. 
Slot vindt dat bij vergunningen met aanpa- 
lende zaken rekening gehouden moet wor- 
den. Verder geeft hij de voorkeur aan één 
container met twee vakken voor het ge- 
scheiden ophalen. Ook moet er gelet wor- 
den op randvoorzieningen. 

10. Sluiting 
De voorzitter herinnert tot slot de aanwezi- 
gen aan het Koninginnedagconcert, dat 
weer op 30 april zal plaatsvinden onder 
auspiciën van de wijkvereniging op een 
podium in het Rapenburg. Hij sluit de verga- 
dering om 22.45 uur. 
uw inmiddels oud-secretaris: Joop Gerritsen 
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Telefoonnummers Milieu en Beheer Het theehuis Twintig jaar terugbladeren 

De belangrijkste telefoonnummers van de Dienst 
Milieu en Beheer in onze wijk zijn: 

Wijkbeheer stadsdeel midden 
Voor de veegdienst, (dus ook voor zwerfvuil) 
onderhoud speel- en groenvoorzieningen (ook 
bomen), kleinschalig straatwerk, onderhoud aan 
straatmeubiliar zoals banken enzovoort belt u de 
buurtconciërge 5167646 

Milieuklachtentelefoon 
reinigingspolitie: 

Afvalverwerking 
Volle glas- en papiercontainers: 

Grofvuillijn 
Voor het maken van een afspraak: 

5167560 

5252134 

5226533 

Vuilniszakken 
Pas 's-morgens op de ophaaldag buitenzetten. 
De zakken kunnen dan 's-nachts niet kapotge- 
trapt worden. Dat scheelt echt heel veel zwerf- 
vuil. De vuilnisophaaldagen in de wijk zijn: dins- 
dag en vrijdag! 

Alleen tussen Galgewater en Doelensteeg: 
maandag en donderdag. 

Misschien kunt u de poster op blz. 4} op een 
creatieve plaats hangen. 

Water 
Geeft u de plantenbakken in de wijk in deze 
droge tijden zo nu en dan eens een emmertje 
water. Het liefst uit gracht op sloot. 

In eerder verschenen wijkkranten hebben wij u 
op de hoogte gehouden van de ontwikkelingen 
omtrent het theehuis bij het Van der Werffpark. 
In eerste instantie (onder de kop "Van Theehuis 
naar Visrestaurant?) over de overwegingen van 
de toenmalige eigenaar het theepaviljoen in 
zuidwaartse richting ui te breiden. In october 
1995 berichtten wij u dat het theehuis bij de 
herinrichting van de Doezastraat aan de zuidzij- 
de van een terras was voorzien, waarbij we 
opmerkten dat dat om uiteenlopende redenen 
"zo gek nog niet is". 

Inmiddels is het theehuis dit voorjaar van eige- 
naar gewisseld. Door een grote schoonmaakac- 
tie van binnen en van buiten werd mij duidelijk 
dat er "een frisse wind" aan het waaien was en 
ben ik zo vrij geweest kennis te gaan maken 
met de nieuwe eigenaar. Deze deelde mij desge- 
vraagd mee dat hij geen uitbreidingsplannen 
heeft en het paviljoen wil benutten waarvoor 
het bestemd is, namelijk een prettige uitspan- 
ning (op een goede locatie) voor buurtbewoners 
en toeristen. Ik wens hem veel succes én een 
zonnige zomer, dan zal hem dat zeker lukken. 

Yvonne van Deutekom 

HART VAN DE 
S9pg 10r 

• Huizen • Flats • Taxaties Beëdigd Taxateur 
Bemiddeling blj aan-/verkoop, Bi] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g • Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonlijke omstandigheden 
optimale kans om snel te slagen. aangepaste hypotheek ls erg belangrijk. 

• Beheer Huur Incasso •Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
al of niet gemeubileerd of gestoffeerd. Auto's, Pensloenen, 

Levensverzekeringen enz. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 

RIJSTT Af ELEN IN 
INDONESISCH RESTAURAN~ 

0333 SIR 
AN AK BANDUNG 
EIEISER 

Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 24A, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 53 03 

Terugbladerend in de oude wijkkranten, (ze zijn 
er allemaal nog!), kom je dingen tegen die welis- 
waar niet van levensbelang waren, maar die 
toch iets van nostalgie oproepen. Elders in dit 
jubileumnummer vindt u twee pagina's over 
meer of minder geslaagde bouwprojecten. In dit 
artikel worden zo maar willekeurig (nou ja) 
enkele zaken genoemd die gespeeld hebben. Zo 
stond er in de wijkkrant nr 14 van april 1978 al 
een artikel over het dreigende vertrek van de 
brandweer uit de binnenstad. Dat vertrek be- 
zorgde het bestuur de nodige angst. Er waren 
destijds in korte tijd nogal wat branden: Dief- 
steeg, Bakkersteeg, Molensteeg, Augustinus en 
op de Mare. Men was bang dat de brandweer 
niet snel genoeg in de binnenstad zou zijn als er 
wat gebeurde. 

Achttien (!) jaar later, in wijkkrant nr. 72 de- 
cember '94, is er nog steeds sprake van een 
spoedig vertrek van de brandweer van de Lan- 
gebrug. Laurens Schrijnen en ondergetekende 
hebben toen een gesprek gehad met de plaats- 
vervangend commandant Hans Baardscheer van 
de Leidse en inmiddels ook regionale brand- 
weer. De kernvraag was: wordt het niet onveili- 
ger in onze wijk? Baardscheer gaf zonder dralen 
zijn genuanceerde antwoord: de veiligheid in de 
hele binnenstad zal beter gewaarborgd zijn en in 
de Pieters- en Academiewijk zal de geldende 
brandweernorm zeker gehaald blijven worden. 
Voor de oude stadswijken ligt de norm op 6 
minuten, Binnen deze tijd dient de eerste tank- 
autospuit ter plaatse te zijn. 

Leids wapen 
Bij het tienjarig bestaan van de wijkvereniging in 
1986 besloot het bestuur geen feest te organi- 
seren, maar om iets tastbaars ter verfraaiing 
van de wijk neer te zetten. Gezien het 100-jarig 
bestaan van de 3 October Vereeniging bood het 
bestuur een bloemen- en planten mozaïek aan in 
de vorm van het Leidse wapen onder aan het 
monument in het Van der Werfpark. De Ge- 
meente aanvaardde dit aanbod graag en beloof- 
de het jaarlijkse onderhoud voor zijn rekening te 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen 

Poensiekunst 

nemen. Tijdens de Taptoe op 2 oktober 1986 
werd het mozaïek aan de Gemeente en de 3 
October Vereeniging aangeboden. De gemeente 
komt haar belofte van jaarlijks onderhoud nog 
steeds getrouw na. 

Exposities 
Het tyyaalfgneenhalf-jarig bestaan werd in 1 989 
wel gevierd. Met een feestavond in de Pieters- 
kerk op 28 april, het Koninginnedag-concert op 
de 30e en met vijf verschillende exposities in de 
Pieterskerk. De expositie over 12% jaar bou- 
wen en restaureren werd ingericht door de 
gemeente. Aan het reilen en zeilen van de wijk- 
vereniging werd aandacht besteed door middel 
van brieven, foto's en wijkkranten uit het ver- 
enigingsarchief. De derde expositie had betrek- 
king op de Pieters kerk zelf, waarvoor het mate- 
riaal voornamelijk door het gemeentearchief ter 
beschikking werd gesteld. Van het museum Het 
Catherijneconvent in Utrecht kregen we onder 
meer het portret van de laatste pastoor van de 
Pieterskerk in bruikleen. De laatste expositie 
behelsde een verzameling miniatuurkostuums 
van mevr. Lammers, die eerder in het Textiel- 
museum in Tilburg tentoongesteld geweest zijn. 
Belangrijk onderdeel van de feestavond was een 
show van historische kostuums uit de verzame- 
ling van mevr. de Lange-de Meijere uit Amers- 
foort. 

Pieterskerk 
Tenslotte nog iets geheel anders. De Lakenhal 
zocht destijds sponsors voor het restaureren 
van schilderijen, waar men zelf niet genoeg geld 
voor beschikbaar had. De wijkvereniging heeft 
toen het schilderij van de Pieterskerk met toren 
geadopteerd. Via een loterij in 1987 en diverse 
donaties werd een bedrag van f 6.000,-- inge- 
zameld. Weliswaar dekte dat niet geheel de 
totale kosten, maar directeur Wurfbain was 
niettemin zeer dankbaar. In de wijkkrant van 
december 1988 stond een samenvatting van 
het restauratieverslag. Sinds de herinrichting 
van de historische afdeling in de Lakenhal, die 
vorig jaar gereed kwam, is het schilderij daar 
weer te bewonderen. 

Joop Gerritsen 

AMBULANT 

SPECIAALZAAK VOOR 
THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN 
BANDAGES, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

Mevr. J.J. Dickhoff v.d. Linden 
Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak. 
Ooezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 
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Koninginnedag-concert
Evenals in 1995 werd dit jaar door de Vereni‑
ging voor Pieters- & Academiewijk en Leven‑
daal-West op Koninginnedag aan de wijkbewo‑
ners een concert aangeboden. Dit jaar was de
Leidse Harmoniekapel uitgenodigd. Het concert
vond plaats op het water van het Rapenburg, bij
de Kaiserstraat, op twee dekschuiten. De Leidse
Harmoniekapel, onder leiding van dirigent Johan
Martens, bracht een uur lang een zeer geva‑
rieerd programma ten gehore.

Zowel op de beide "oevers" van het Rapenburg
als op het wa te r zelf, vanaf toevallig passerende
boten, werd genoten van het gebodene (zie
fo to 's ) . Gezien het aantal belangstellenden
kunnen we aannemen dat dit evenement ook
volgend jaar weer gehouden zal worden. Mis‑
schien het begin van een aardige, jaarlijkse
Koninginnedag-traditie in de wijk?

Yvonne van Deutekom

Vervanging walmuren en riolering Vliet

Onlangs heeft de wijkvereniging bij de gemeen‑
te bezwaar aangetekend tegen fase |l van de
werkzaamheden in het kader van de vervanging
van de walmuren en de riolering van de Vliet.
Dit bezwaar is gebaseerd op gro te onrust bij de
Vliet-bewoners. De Vliet is een gracht m e t
beschermd stadsgezicht, m e t monumentale en
kwetsbare huizen op korte afstand van de wal‑
muren.

Bovendien geven de ervaringen m e t dit soor t
werken to t nu toe redenen to t zorg.

Wij doen een beroep o p d e g em e e n t e om o p
korte termijn alsnog een overleg m e t bewoners
te organiseren, waarin toegelicht wo r d t ,
1. wa t de concrete plannen zijn
2. wa t is ondernomen om schade te voorko‑

men
3. of de gebruikte bouwmethode veilig is
4. met welke specifieke eisen en wensen

rekening gehouden is
5. hoe het stadsgezicht na de werkzaamheden

weer hersteld wordt.

De tekst van het bezwaarschrift is bij de bewo‑
ners van de Vliet verspreid.

Hans van Gelderen



blz. 18

Jubileum

Na mijn ontboezemingen in mijn vorige
“columns” (da t feesten en partijen zeer wel aan
mij besteed zijn) zal het u niet verbazen dat ik
mij aanmeldde voor de feestcommissie, toen het
20-jarig jubileum van de vereniging ter sprake
kwam. Want niet alleen ben ik altijd "in" voor
het vieren van dit soort zaken, ik doe ook niets
liever dan het brainstormen vooraf, het leveren
van ideëen, het uitwerken en regelen, kortom:
het organiseren ervan.

Het schijnt me in het bloed te zitten, want als
kind was ik er ook altijd als de kippen bij als er
iets regelen of te organiseren viel. En ook van
vroeger weet ik me te herinneren dat de meest
simpele, voor de hand liggende ideëen (m i t s
goed uitgewerkt) to t uitstekende resultaten
leidden.

Vandaar dat bij het spuien van ideëen over hoe
de jubileumviering vorm te geven bij mij ook
zonder meer “een bijzondere stadswandeling”
opborrelde. Gewaagd? Ja, als je wijkbewoners,
die elk hoekje van de wijk kennen geen verras‑
singen te bieden hebt, maar als je dat wél
doet… Dat moe t toch te regelen zijn?
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Eneen boottocht? Dat heeft iedereen toch al
eens gedaan? Denk je dat daar nog belangstel‑
ling voor bestaat? En daarna, hoe pakken we
het daarna aan? Op hoeveel mensen moeten we
rekenen? 25, 50? Geen flauw idee! Heerlijk,
hee r l i j k…

Zo kreeg het raamwerk van de jubileumviering
vorm en kon het organiseren beginnen. En dan
maar afwachten of er belangstelling voor is. Het
openen van de postbus wordt een steeds span‑
nender klus. Langzaam druppelen de eerste ‚
aanmeldingen binnen, alras sneller en enthousi‑
asme maakt zich van mij meester: het slaat
aan! Gaandeweg wordt duidelijk hoezeer he t
aanslaat: er moet een tweede boot gereser‑
veerd worden en het aantal gidsen verdub‑
beld.…. (Ik hoor onze geachte ere-voorzitter nog
mompelen bij een onderonsje: "Ik vraag het me
af…, ik heb er een hard hoofd i n ” ) .

Ennu maar hopen op mooi weer en ach, anders
nemen we de paraplu gewoon mee. Wat we
allemaal gaan doen? Tja, da's voor u een vraag
en voor mij een weet! Snapt u nou waarom ik
zo graag in een feestcommissie zit?

Yvonne van Deutekom

Het Bestuur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West:

voorzitter
interim secretaris
penningmeester

Hans van Gelderen
Coert van der Schaaf
Yvonne van Deutekom
Joep Creyghton lid
Rob Olivier lid
Laurens Schrijnen lid

Erevoorzitter: R ‚ J . van Cruijsen

Vliet 7 tel. 5141146
Pieterskerkchoorsteeg 23 tel. 5122459
Vliet 46 tel. 5122975
Papengracht 20a tel. 5122269
Rapenburg 96 tel. 5149377
Lokhorstraat 21a tel. 5124945

zich op als
lid/donateur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-west, en verklaart
decontributie/donatie adf te hebben overgemaakt op giro 366 44 16 van de vereniging.

(handtekening)

Ad



VUILNISZAKKEN? 
ALLEEN OP DINSDAG- 
EN VRIJDAGMORGEN 

BUITEN ZETTEN! 
In de binnenstad van Leiden worden de vuilniszakken sinds enige maanden 
op dinsdag en vrijdag opgehaald. Zet uw vuilnis alleen op die dagen buiten. 
(Behalve van Galgewater tot Doelencomplex! Daar wordt het afval op maandag en donderdag opgehaald.) 

Garbage collection in the city center: just on Tuesdays and Fridays. 

- 


